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A partir de dia 17, i fins dia 22, si vos ve bé passar per can Creu 
d'Inca ens hi trobareu. "Cap Vermell" hi fendrà exposició oberta, de 20 a 21 
hores, en recordança dels 25 anys que la nostra publicació celebra enguany, 
que és com dir en recordança de 25 anys de la història del poble. 

No pretenem (dèrir-vos un recorregut sentimental pel quart de segle 
immediatament anterim: Simplement, en una panoràmica una mica esbojarrada 
com és la de la nostra aventura editorial, el que volem és deixar constància 
de la feina feta, dels o~jectius assolits; de les iniciatives endreçades... Volem, 
només, .fer inventari, des del sentiment que es fa molt d!flcil, per no dir 
impossible, aspirar a 25 anys més de camí per a una empresa tan precària 
com és aquesta. 

Moltes vegades hem dit que aplegàvem i, .fins ara, mai ha estat cert. 
Qualque pic, però, ens sorprendrem a nosaltres mateixos i ens n'anirem a 
casa, a entrecavar les tomatigueres, com fa Tothom. En tot cas, allò que ja no 
heu d'esperar de nosaltres és que facem vots per una llarga vida ni promeses 
de fitturs millors. Ara mateix, només estam en disposició de garantir "Cap 
Vermell" fins a final d'any. I Déu n'hi dol 

No podem, en aquest punt de celebracions dels cinc lustres 
d'existència, donar les gràcies a tots i cadascun d'aquells que, d'una manera 
o altra, han jet possible el trànsit de "Cap Vermell" pels dies i els anys, fins 
arribar a aquest port; un port on no sabem si els calafats posaran el vaixell 
en disposició de fer-se a la mm; de bell nou, o si, davant del seu estat de 
deterioració, optaran per aconsellar el desballestament total i d~finitiu. I deim 
que no podem donar les gràcies, perquè són massa les persones, els grups i 
les institucions que n'han fet part, tants que no cabrien en aquestes pàgines 
i, el que es pi(jm; perquè amb tota seguretat ens en deixaríem més de dos en 
un oblit totalment iT?just. 

Però, tot i no poder-nos adreçar a cada un dels qui heu estat amb 
nosaltres, rebeu, si més no, l'abraçada més sincera i emocionada dels qui, 
durant un quart de segle, hem sentit el vostre alè i el vostre batec donant-nos 
el coratge i l'empenta que tanta falta ens feien i sense els quals, segurament, 
ja fària molt de temps que hauríem donat el joc per escampat. De veritat, 
moltes gràcies a tots. 

Repetim: vos esperam a can Creu d'Inca. A tots. Els subscriptors hi 
rebreu llll record personal, la litografia d'aquest 25è aniversari que heu 
contribuït com ningú a fer possible. I els qui no sou subscriptors fendreu 
ocasió de fer-vos-hi, per si de cas del vaixell no se'n va a fons. Qui sap. 
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Plaça 
des 

Sit;jar 

Escoles 
El mes de setembre marca la fi de l'estiu i de les 

vacances escolars. Enguany, 1 'inici de curs ha vingut marcat 
per les obres de s'Alzinar, que en el moment de redactar 
aquestes línies no sembla clar que estiguin a punt per a 
iniciar les classes dia 13 de setembre, com era previst. 
Ara per ara hi ha una catefa d'obrers (picapedrers, 
electricistes, llanterners ... ) que fan feina a escarada, però 
tot està a 1 'aire. Dia 1 de setembre, 1' equip de mestres de 
s'Alzinar es presentà al seu lloc de feina i aquests no 
pogueren entrar a l'edifici, havent d'anar a preparar el curs 
al local de la tercera Edat "Ca Nostra". La Conselleria, 
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que assegurà que dia 1 de setembre les aules estarien a 
punt per a ser emprades, ha incomplert els terminis, amb 
tots els problemes que això suposa. 

Pel que sabem, a s' Auba i a 1 'lES, 1' inici ha estat menys 
accidentat, això sí, amb noves incorporacions, especialment 
a l'institut, que ha renovat molts de mestres. 

Fems 
D'èxit es pot qualificar la -implantació del nou sistema 

de recollida de fems "porta a 
porta" a Capdepera. Amb un 
breu retard, s'inicià la 
recollida selectiva domiciliària 
per part de 1 'empresa 
Rebalim, que ha fet un nota
ble esforç d'organtizació i 
informació, editant tríptics 
informatius, imants d'horaris 
de recollida, xerrades a les 
escoles, tercera edat i per als 
veïns en general; instal-lació 
de taules informatives en els mercats, etc ... Ja es poden 
veure bosses de color verd, gris o blau, segons el dia de la 
setmana, penjades a les façanes de les cases de Capdepera. 
Pels edificis plurifamiliars s'han distribuït poals. Esperem 
que els quatre incívics que estan acostumats a no seguir 
les normes, sigui el sistema que sigui, no espenyin aquesta 
iniciativa que de moment ha tret els contenidors dels carrers 
de Capdepera. 

La implantació d'aquest sistema a altres nuclis ·del 
municipi, especialment Cala Rajada, pot resultar més com
plicada, per les seves característiques urbanístiques, la gran 
quantitat de comerços, etc. 
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Cursa de Sant Bartomeu 
Amb una notable participació de 

corredors i un gran ambient, se celebrà la 
Cursa de Sant Bartomeu que aquesta ,_,.--<-" 
vegada arribà a la 23" edició. En total, 
corregueren 85 atletes, dels quals n'hi 
hagué 42 de locals, de distintes categories. 

Pel que fa a la categoria absoluta, el 
guanyador fou Guillem Duran (20:26), 
seguit de Femando Sieira (20:34) i Tomeu 
Riera (20:44). La millor fèmina fou Melina 
Sagrera (25 : 13), seguida de Judith Molina 
(28:47) i Alícia Rechac (29:43). Pel que 
fa a la classificació local, Alejandro Alzas 
arribà el primer (22:30), seguit d'Enrique 
Peña (23:03) i Xisco Barbón (24:04). 

Quant als més petits, les carreres foren 
molt participatives i competitives. 

- Pre-iniciació: Toni Martorell, 
German Rodríguez i Miquel A. Barceló 

- Iniciació: Colau Sureda, Joan 
Campins i Andreu Cursach 

-Benjamins: Àngela Aso, Miquel Nicolau i Sebastià 
Vives 

-Alevins: Miquel Muntaner, Moisés Garcia i Joan 
As o 

-Infantils: Aina Contestí, Núria Barbón i Miquel A. 
Ferrer 
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Amics de Tilloli 
Un any més, els Amics de Tilloli organitzaren el concert 

d'estiu a benefici de l'escola "La llum del coneixement", a 
1 'Índia, aquesta vegada amb l'actuació del conjunt Le classic 
carromat. Maria Morell Massanet ens informà que, en 
aquest concert, celebrat com cada any a la Torre de 

r--------------------- Canyamel, el passat 15 de juliol es recaptaren 17.206 euros, 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Torre de Canyamel S. XIII 

1966- 2006, 40 aniversari 

Carretera de Artà a Canyamel, km5 
Tel: 971 841310 

porxada@futurnet.es 

que es destinaran íntegrament al manteniment de l'escola
internat de Tilloli. La senyora Morell vol agrair l'ajuda de 
l'Ajuntament i de totes les persones i entitats que han 
col·laborat i han fet possible enviar aquesta ajuda a 1 'Indi a. 

Política 
Els partits polítics de Capdepera ja ensumen les eleccions 

i comencen a posar oli a les seves maquinàries. i cercar 
estratègies per a incrementar el vots aconseguits en els 
anteriors comicis. Així, se senten rumors que uns i altres 
han iniciat contactes per a "fitxar" persones amb certa 
imatge a Capdepera. Més que rumors, ja podem parlar de 
realitats pel que fa a la coalició d'Esquerra Republicana i 
Esquerra Unida, en l'àmbit de Capdepera, que han decidit 
anar junts, deixant de banda al PSM, tot i que posteriorment 
convidaren aquest partit a afegir-s'hi. Aquest dos partits 
han començat a editar un fulletó bi-mensual anomenat 
L'Alternativa, en el qual expressen la seva visió de la polí
tica municipal. D'altra banda, el PSM de Capdepera sembla 
que es troba de ple en un debat intern per a definit 
l'estratègia a seguir després de la situació que ha provocat 
la crisi del partit a partir del darrer Congrés i que ha suposat 
l'escissió del d'un grup de militants i ha donat peu al 
naixement d'Entesa Nacionalista. 
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Del PP, allò que més ha sonat ha estat la incorporació de 
Pep Medina, president de la Federació d'Associacions de 
Veïnats de Capdepera. D'UCAP es comenta que Pep Ga
llego podria tomar als primers llocs de la llista electoral. 
Finalment, d'Es Grup no en sabem res. 

Ploma de ferro 2006 
Dia 21 d'agost es reuní el jurat del premi "Ploma de 

ferro" 2006, compost per Aïda Estrada (guanyadora de 
l'edició 2005), Miquel Àngel Lladó (escriptor i guanyador 
del premi Castellitx 2006 de Poesia), Jaume Fuster 
(guanyador de diversos premis de narrativa, entre els quals 
el I Premi de narrativa Vila d'Artà), M. Àngela Melis i M. 
Isabel Vives. 

Enguany, a la xve edició d'aquest concurs de narrati
va, s 'hi han presentat un total de 64 obres procedents de 
diferents indrets geogràfics. 

Ha resultat guanyador el català Adrià Pujol Cruells, amb 
1' obra "La llum del diumenge", que té una dotació econòmica 
de 900•, i també s 'ha atorgat un accèssit per a 1' obra 
"Divendres", de Sílvia Soler i Vilagran, i un accèssit local 
per a Daniel P. Bosch Badenes, amb l'obra "Somni". 

L'acte de lliurament de premis va tenir lloc dia 25 d'agost 
a les 19.30h al pati de la biblioteca de Capdepera i anà 
acompanyat d'una magnífica actuació de poesia medieval 
a càrrec del cantautor Joan Manel. 

GRUP MUNTANER - RIBOT, S.L. 
Antonio J. Muntaner Pomar 
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D'altra banda, dia 23 de setembre a les 19.30h. es 
presentarà a Can Creu d'Inca el segon volum recopilatori 
dels Premis "Ploma dc ferro" 2001-2005, d'Edicions Do
cumenta Ilalear. 

Oposicions 
Molt comentada ha estat la convocatòria d'oposicions 

per a cobri 4 places de la Brigada d'Obres i Serveis de 
1 'Ajuntament. Tota la premsa de Mallorca es va fer ressò 
del caràcter de les preguntes de cultura general, que pel 
seu nivell, més que estar pensades per a aspirants a fer 
part de la brigada, semblaven una prova per a accedir a 
algun ministeri. Ara bé, allò més curiós va ser que, de les 
30 preguntes que es formulaven, hi va haver quatre 
opositors que no en van fallar cap ni una, cosa que va 
provocar les sospites i denúncies dels partits de 1' oposició, 
davant l'aspecte poc transparent de la convocatòria. 
Finalment, 1 'Ajuntament va decidir anular el procés i con
vocar noves oposicions, que segurament tendran lloc el 
proper mes d'octubre. 

Temps 
Si el mes de juliol parlàvem de calor i més calor, el mes 

d'agost, en aquest aspecte, ha estat mês moderat. No 
debades, molta gent s 'ha queixat que hi ha hagut molts de 
dies de mal temps, amb algun ruixat d'estiu inclòs. 
Evidentment, mai plou a gust de tothom , però els mateixos 
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que es queixaven del temps de juliol , després ho han fet 
del d'agost. No hem d'oblidar que som a una zona 
prototípica del clima mediterrani, una de les característiques 
del qual són els estius secs i calorosos. 

D'altra banda, les altes temperatures de juliol tingueren 
el seu reflex en 1 'augment de la temperatura de I' aigua de 
la mar, i a conseqüència d'aquest fet s'ha donat una gran 
proliferació de grumers a les nostres platges. Les picadures 
entre els banyistes han estat a I' ordre del dia. 

Pluvials 
Els problemes de Vila Roja quan plou, antics com la 

zona, sembla que duen camí de solucionar-se d'una vegada 
per totes. L'Ajuntament ha adjudicat les obres que 
permetran crear la xarxa de recollida d'aigua de pluja, per 
un valor 250.500 euros i l'empresa adjudicatària ha estat 
Coexa. És previst que aquestes obres comencin de mane
ra immediata. 
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Escoles municipals 
Ha sortit, ja, l'opuscle de l'Ajuntament en què 

s'ofereixen les distintes escoles i tallers que enguany 
s'impartiran i que, com sempre, abasten l'escola de músi
ca, les escoles esportives i l'escola d'adults (aquesta amb 
l'àrea acadèmica, l'ocupacional i la d'oci i temps lliure). 
Com a novetat, aquest curs s'inclouen les activitats del 
Centre Jove, del departament de Cultura, del Servei 
d'Assessorament Lingüístic, així cm una guia 
d'associacions locals. En aquesta guia, inexplicablement, 
no hi figura I' Associació Cultural Cap Vermell, legalment 
constituïda i amb 25 anys d'existència. 

---...,,........,...~:-:---~~ 

r 
art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
tot un clàssic 

carrer elionor servera, 3 7 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 

SaS~ttaUa 
Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

CI Magallanes, 22 (davant Correus) 

fruites Í verdures Tel. 971819203 CalaHajada 
1 
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SUS MALLORCA A CAPDEPERA, 

I t)l111fl 17 i 23 de setembre de 2006 

I ' ~ - DIADA PER LA LLENGUA A CAPDEPERA Capdepera per la Llengua i l'autogovern 

Sota el lema "SUS Mallorca" l'Obra Cultural Balear va encetar el passat mes de juny una campanya de 
mobilització ciutadana en favor de la llengua i la cultura catalanes amb l'objectiu que es dugui a terme a 
diferents municipis de Mallorca i així s 'impliqui el màxim de gent i d'organitzacions locals possibles. 

Amb aquest objectiu, doncs, la delegació de Capdepera de l'Obra Cultural Balear us convida a partici
par de les activitats previstes per aquesta diada, que compta amb la col·laboració de l'Ajuntament de 
Capdepera i l'Associació Cultural Cap Vermell 

Obra Cultural Balear 
Delegació de Capdepera 

Prog rama d~activitats 

Setmana 11-16 de setembre 
ESCENARI: 
-Parlaments diversos dels membres de l'OCB i lectu-

Confecció de poemes sobre lones per ambientar municipi. ra manifest SUS Mallorca. 

Dijous i divendres (14 i 15 de setembre) 
penjada de poemes pels carrers de Capdepera. 

Diumenge 17 de setembre 
17.30h. Cafè fòrum al bar Segle XII (primer pis) : 

"Llengua i premsa forana". 

18.30h. a la plaça de l'Orient: 

ESPAI 1: 
-Taller: Confecció d'una xarxa de macramé de colors 

ESPAI 3: 
- Berena de gelat. 
- Cercavila amb la banda de música per acompanyar 

els assistents al casal d'exposicions Can Creu d'Inca. 

20h. a Can Creu d'Inca Inauguració de les exposicions: 
- 25 anys de Cap Vermell, recollida de número espe

cial de amb serigrafia commemorativa. 
- Centenari del I Congrés Internacional de la 

Llengua Catalana. Activitat promoguda per l'Ajuntament 
en col-laboració amb la Direcció General de Política Lin
güística. 

sota el lema "Ferma't a la llengua". Dissabte 23 de setembre 
-Paradetes de l'OCB i Joves per la Llengua. A Can Creu d'Inca 

19.30h Presentació del llibre Premis ploma de ferro 
ESPAI 2: 2001-2005, d'edicions Documenta Balear (activitat 
-Ball obert amb les agrupacions de ball de bot Aires promoguda per l'Ajuntament). 

Gabellins i Castell de Capdepera. 
-Actuació de la Banda de Música de Capdepera i la 20.30h Activitat de cloenda: Conferència de Pep 

Coral s'Alzinar (cantada tots junts de "La Balenguera"). Terrassa sobre l'Obra de palma. 

,A Ho organitza: 
- O.C.B Delegació de Capdepera 

Hi col·laboren: 
Ajuntament de Capdepera- Aires Gabellins- Castell de Capdepera- Terra Roja- Bar Segle XII- C. C. Banda de música de 

Capdepera- Coral s'Alzinar- Cap Vermell- OCB 
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CoNVERSA AMB . .. 

JAUME MATEU, PRESIDENT DE L'OBRA CULTURAL BALEAR 

Jaume Mateu i Marti (Bunyola, 1957) va ser elegit 

el passat mes de novembre de 2005 com a president de I 'Obra 
Cultural Balear. És funcionari del Consell de Mallorca adscrit 
a I 'Institut de Serveis Socials i Esportius. És soci fundador i 
membre en actiu del Col·lectiu Cultural Sitja, entitat de Bunyola 
que treballa per recuperar la memòria històrica del municipi a 
través, entre d'altres, de l'edició de la revista bimestral "Es 
Castellet". Cooperant de Can Gaz à, casal auto gestionat 
d'exclosos socials malalts, fundat per Jaume Santandreu, 
escriptor i activista, és autor de tres llibres de poemes: 
"Enderrocaments abissals" ( 1984 ), "Botons de foc" (1987 ; 
premi Bernat Vidal i Tomàs, Santanyí) i "El color del diumenge" 
(1995; premi Bernat Vidal i Tomàs). Coma prosista, és autor del 
relat "D'eben i mel" (1986) i de les novel·les "La Pi età" (2003; 
premi Alexandre Ballester, sa Pobla) i "El balancí de la mare" 
(2005; premi deN arrativa Mediterrània Pare Colom, Inca). 

-El novembre de 2005 fores elegit president de l'Obra, ¿en 
quin estat has trobat la institució? 

Vaig trobar una organització trista, per moltes raons, tant 
des de la dimissió de Sebastià Frau, com en els mesos posteriors 
i fins a les eleccions. L'Obra pareixia que anava desapareixent, 
no es feia res. Li faltava com a capacitat dc resposta immediata, 
tenia com una tristor interna. 

-És una visió molt negativa. 

-Aquesta situació difícil que tenim a les Balears, ¿és la 
mateixa a Palma que als pobles? 

Bé, Palma sempre centralitza. La situació és molt distin
ta, sobretot a Ciutat perquè hem de dir que hi ha zones de 
Palma molt diferents, amb barriades com Son Got/eu, el 
Polígon de Llevant, etcètera. Tots aquests contrasts socials 
afecten al contrast cultural. Els musulmans tenen els seus 
guettos, els sudamericans també. Als pobles la cosa canvia. 

- ¿Què en penses de la mesura de passar del 50% de 
l'ensenyament en català a l'escola, al33%? 

L'Obra no posa pals a les rodes del coneixement. 
L'ensenyament de l'anglès implica restar temps només a 
l'ensenyament del català, i nosaltres ens hi oposam. S'han 
d 'eliminar també hores en castellà si ho fan amb el català. 
Podria ser un triple 33% per al català, castellà i anglès. De 
tota manera en aquest tema hi ha molts interrogants: 
suficients professionals, mestres capacitats, i es podria fer 
el curs vinent? 

-Què es necessita per fer capgirar la truita de la situació 
difícil del català a casa nostra? 

Fa deu anys, la situació que vivim a Balears no era tan 
terrible; els conservadors han fet una mala tasca en aquest 
temps, hi ha molts interessos, tant econòmics com ideològics. 
Una entitat emblemàtica, sòlida i de prestigi com l'Obra, ha 
de respondre a tot això que patim. És la millor manera de 
tornar a la gent la il·lusió; ara, el panorama no hi convida a 
la il·lusió. Hi ha un gran desarrelament mai tan manifest. 
Davant tot aquest panorama hi cap la il·lusió, sinó jo no 
hagués acceptat el càrrec. Hi ha un missatge important en tot 
això: la nació és gran i no tot està perdut i en perill. Primer de tot desterrar el "cansament"; segon, ser 

positius, ho tenim tot en contra i hem de resistir per força . 
-Què està previst fer? Ens tenen al punt de mira (Espanya no és plurinacional). 
Ara reprenem tota aquesta feina de l'Obra amb ganes Així i tot, amb aquest panorama no ens hem de desanimar; 

renovades, amb una junta molt jove, amb 32 anys de mitjana tenim gent que escriu en català, tenim un diari en català, tenim 
d'edat. Són joves que vénen de l 'activisme, coneixen l'Obra les revistes de la Premsa Forana de Mallorca en català; tot 
des de dins i han participat en tota classe d 'actes arreu de les això ho hem de saber mostrar a la gent. 
Illes Balears. L'estructura deL 'Obra s 'adapta al temps ac-
tual. No ens agrada la figura del gerent per ara; hem de fer 
feina de camp i contactar amb la gent, posar-nos el "mono de 
feina". Hem de tenir un president que sigui l'interlocutor amb 
les institucions, i darrera hi ha d'haver tot l'equip. Tenim 
Tomeu Martí com a vicepresident i coordinador i també 
Catalina Alemanya la cúpula, més la resta que conformam els 
onze integrants de I 'actual junta. 

-I com? 
Des de l'Obra hem iniciat una campanya, la del desper

tador; hem de despertar tots i aixecar-nos. Ja està bé i no 
ens queda més remei que resistir i usar les nostres eines per 
avançar en el nostre camí, per a convèncer la gent, mirant
la cara a cara. Hem de contactar amb la gent. 
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- Heu fet algunes visites institucionals. Com ha anat la 
cosa? 

Hem estat ben acollits i han estat receptius. Hem visitat el 
president del Govern, Jaume Mat as, la presidenta del Consell, 
Maria A. Munar, el delegat del Govern, Ramon Socías, i la 
bat/essa de Palma, Catalina Cirer. Amb Jaume Matas hi 
hagué una disintonia en quant als objectius. De totes formes 
ens escoltà, i hem de ser capaços de trobar un punt per afer 
peu nosaltres i ells. Hem de continuar la relació i la 
interlocució. Què ens pot unir? Tal vegada un article de 
l'Estatut: la nostra llengua és la catalana; i a partir d'aquí 
hem d'anar edificant coses. 

-Com anà arn b Maria A. Munar? 
En cultura i llengua na Maria A. Munar ha estat valenta. 

Està d'acord què conèixer el català sigui un deure. Tendrem 
la televisió insular completament en català. El Consell accepta 
el català i Munar ha fet mínimament els deures. 

- Esteu treballant també en el nou Estatut de les Illes 
Balears 

Sí, hem mantengut una reunió de treball amb la 
vicepresidenta del Govern Balear, Rosa Estaràs, a la qual li 
demanarem vàries coses per al nou Estatut: que la reforma 
sigui ràpida i ambiciosa i estigui enllestida el mes de juny, que 
inclogui el deure de conèixer el català, que assumeixi 
competències en matèria de policia i immigració, que 
aconsegueixi el control sobre els ports, els aeroports i les 
costes, que inclogui també les bases del model de finançament 
que hauria d'incloure una Agència Tributària pròpia, que 
recunegui elii prubleme!J derivulii de Iu iniiuluritut i urticuli 

COlMADO 

CAaN Oll~VER 

Ca teva ! 
www. (diente}canoliver@ 
canol iv e r.e. telefonica.net 

• • carn1sser1a 
xarcuteria 
ver~uleria 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes: 

Telèfon i fax 971 565 329- móbil636 01 0118 

Horari 
de 8,30 a 13,30 i de 17,00 a 20,30 h. 

9 

mecanismes per compensar-la, que inclogui la creació d'un 
poder judicial propi de les nostres illes, etcètera. La nostra 
entitat ofereix i posa a disposició del Govern i del Parlament 
la seva xarxa social per difondre i defensar la nova proposta 
d'Estatut, sempre que inclogui aquests punts irrenunciables. 

-Què opines de la nova Conselleria d'Immigració? 
És un fet insòlit, perquè actualment el Govern no en té 

competències. Tampoc no sabem si és d'immigració o 
d'emigració, perquè hi ha més països que Argentina. 
Aquesta Conselleria és una recaptadora de vots, no hi ha 
cap representant de l'Obra i sabem ben bé per on van els 
tirs. Estan negant que a Mallorca es parli català als 
immigrants. Se 'ls hi ha de dir que sí, que han d'aprendre el 
català. Hem de treballar entre tots la interculturalitat, 
posant-nos d'acord en una llengua vehicular: el català. 
Tenim una cultura i una llengua. 

Jaume Mateu: 
"S'ha d'usar el català, 
perquè no és ni subversiu nz 
clandestí" 

-El de València ja s'ha aprovat ... 
El que es fa ara a València és un insult al coneixement, 

i ens hi hem d'oposar. Un polític no pot ser un mentider, ens 
volen idiotitzar a través del poder i a través de la mentida. 
És una persecució amb totes les de la llei, una aberració dir 
que el vulencià és un idiumu; i l'undulúii, urgent i, iiÚntumbé 
idiomes? 

-També heu visitat a la directora d'IB3 
Sí, ens reunírem amb Maria Umbert, la directora, i amb 

el director adjunt, Germà Ventayol. Fou un debat molt tens, 
perquè fan una televisió realment molt "xabacana ". 
Necessitam una televisió com a referència d'aquí. L'Obra 
els presentà una sèrie de propostes com: que compleixin la 
Llei de Normalització Lingüística, que es promoguin actituds 
positives envers la llengua catalana (no canviar de llengua 
amb els entrevistats que entenen el català, interès per anar 
millorant el llenguatge .. .), fomentar les expressions de 
cultura fetes en català: teatre, música, literatura ... , que 
s 'emetin les pel·lícules doblades en català, que els reporters 
es dirigeixin a la gent que entrevisten en primer lloc en 
català, que no es promogui una imatge caricaturesca i 
subsidiària dels catalanoparlants, que en les gales la 
llengua catalana sigui preeminent i no com fins ara que ha 
estat anecdòtica, i que com a directora de la Corporació 
aprengui la llengua catalana i l'usi habitualment en 
I 'exercici de les funcions del seu càrrec. Li demanàrem tot 
això i més, perquè creiem que l'hem de millorar molt la 
televisió IB3, i esperem que ens facin cas i que tinguem la 
televisió que ens pertoca. 

-Insisteixes molt en usar sempre el català? 
Si dius que parles català ja ets un catalanista, i s 'aprofita 

la ignorància històrica de la gent. Jo estic ben orgullós de 



conversa 

parlar dels millors catalans 
que es xerren. Els joves sa
ben català però no l'usen, 
pareix que estam 
estigmatitzats perquè 
parlem en català. Si 
parlassin el català tots els lí!Oiit:~ 
que ho saben, la cosa 
canviaria. S'ha d'usar el 
català, perquè no és ni 
subversiu ni clandestí. Com 
puc crispar-me amb un dret 
lingüístic que fenc. A mi 
m'obliguen per llei a saber 
el castellà, tot està en 
castellà. Facem el pas, i parlem el català, usant-lo sempre. 

-Teniu un calendari d'actes ben dens. Què hi podem trobar? 
Bé, estam.fent.feina en moltsfronts, i sobretot ara hemjèt el 

canvi de seu social, passant al carrer Pare Bartomeu Pou, 
número 31 de Palma, i ens està duent molta feina tot plegat. 

Hem fet una sèrie de fòrums en relació al nou Estatut, tant 
a Inca c~m a Bunyola. Hem mantingut també relacions amb la 
Federació Llull: Òmnium Cultural, Acció Cultural, i Obra 
Cultural Balear. Hem anat a València per xerrar i lluitar en 
contra de posar el valencià com a llengua. 

Hem fet la primera reunió de la Comissió de Cultura 
Popular,. al nostre local; i també la primera reunió de la 
Comissió Intercultural de l'Obra. 

El dia 18 de febrer esféula constitució del Consell assessor 
deL 'Obra, format per més de quaranta intel·lectuals i persones 
molt vinculades a l'entitat. Tendrà caràcter consultiu, farà 
propostes d'actuació a la Junta Directiva i es reunirà cada dos 
mesos. 

Hem de saber contactar altre cop amb la gent, i amb alguns 
grups instituïts que fenguin objectius comuns als nostres, en 
definitiva, cercar gent, cercar interlocutors i moure tot això, 
per a dur una feina ambiciosa, urgent i dificil a la vegada. 

Tenim també quefer una gran campanya de socis, és molt 
important. Ara som 2. 300 socis i ens agradaria poder augmentar 
aquesta x(fra considerablement. L'Obra es mereix créixer, per 
prestigi i classe 

Entrevista conjunta de 
l'Associació de Premsa Forana de Mallorca 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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Alternativa. EU-EV i Esquerra presenten una 
revista bimensual conjunta i anuncien la seva 
coalició per les properes eleccions municipals. 

La intenció es il~formar a la ciutadania de les 
propostes que duen a terme aquestes organitzacions i 
donar el seu punt de vista sobre la gestió de l'epuip de 

govern PP- Es Grup. 

Núria Garcia, presidenta de la secció local d'Esquerra 
de Capdepera i Maria Orts regidora de EU-EVa I 'ajuntament 
de Capdepera ens han presentat avui la publicació 
L'Alternativa una revista d'Esquerres que informa sobre 
la tasca que estan fent aquestes organitzacions a nivell 
municipal. 

Ambdues portaveus han recalcat d'importància de la 
unió dels partits d'esquerres al municipi, deixant les por
tes obertes per l'adhesió d'altres partits o organitzacions 
per poder dur a terme lo que a dia d'avui es defensa des de 
l'oposició. 

Núria Garcia explicà que des de fa un any les dues 
agrupacions fan feina conjunta i que les assembles dels 
respectius partits es senten molt còmodes amb aquesta 
situació. 

Per la seva part Maria Orts resumi la tasca municipal 
duta a terme per la coalició durant aquests tres anys; posant 
especial interès en les propostes aprovades gràcies a Al
ternativa. EU-EV, com poden ser el servei de recollida se
lectiva porta a porta, la millora del transport públic, Consell 
Municipal de Joves ... i fent una critica molt forta al PP per 
no tenir interès per assumptes tan importants com la 
protecció del patrimoni arqueològic, la supressió de 
barreres arquitectòniques, la protecció del territori i la 
recuperació de les zones naturals de Capdepera..:..:_. 

SA BOTIGUETA 
carrer ciutat,38 
Can leroniet 

Productes ecològics 

fruites i verduTes fresques. 
pa, cereals, mel, ous, iogurt, 
llet, fruits secs ... 

productes mallorquins 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita i verdura de 
temporada. 

lnforma't al telf.: 971 819 480 

Capdepera 



agenda 

mes de juliol 

nats 

Agenda de la 
vila 

dia 9, David Silva Silva de Maria Dolares 
dia 11 , Sandra Svetlinova Tomova de S vetlin i Daniela 
dia 16, Carla Toribio Salomon de Juan Carlo i Marta 

Miguel Àngel Gómez Jonsek de Miguel i Steffi 
dia 20, Yasmin Kasbaoui de Mouhamed i Hind 
dia 21 , Paula Ribot Diaz de Gabriel i Ana 
dia 23 , Miriam Vizueta Padilla de Juan i Maria José 
dia 24, Iker Ferrer Martínez de José António i Clotilde 
dia 25, Marc Angel Macarro Thiemann deM. Angel i Corina 
dia 2 7, Marco Macarro Mas lanka de Juan Francisco i Sar ka 
dia 29, Shamira Cañas Guerrera de Yonatan i Maria Jesús 
dia 31 , Erika Vega Carreras de Carlos i Yolanda Humildad 

noces 
dia 21 , Marcos Guido Balaguer Garavaglia amb Ana Llompart Riera 
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dia 28 , Lorenzo Adrian Giraldes Espusandin amb Viviana Noel Cabrera Domínguez 

finats 
dia 3, lngeborg Julie Neumann (1927) 
dia 5, Bartomeu Flaquer Llinàs (1.919) 
dia 6, Juana Méndez López (1.921) 
dia 25 , Alfred Goblirsch (1.933) 
dia 26, María Pastor Sircr (1.933) 
dia 29, Pedro Antònio Serrana Caldentey (1.915) 

..----T.E.G. S.L. 
(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABALLINES) 

1110 "'o GABAU.INS 

INSTAL.LACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

CI. L'Agulla, 14 -Tel. i Fax : 56 39 27 - CALA RATJADA 

OFICINA i TALLER: 
CI. Ferrers (Poligon Capdepera)- Tel. i Fax : 56 42 53 

CAPDEPERA RÀDIO 

107.5 

NOVA PROGRAMACIÓ 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

ARTÀ 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

LA PALMERA (VII) 
1908-1913 

(XLVII) 

Restes de la barraca d'un arrabassador de paumes; es troba al puig de son Barbassa. 

En aquest període (1908-1913) les dades de l'evolu
ció demogràfica .de Capdepera presenten un lent 
creixement de població, fruit de l'estabilitat econòmi

ca. Entre 1908 i 1911 es produí una lleu recessió. 

Anv població 
1900 2.712h 
1908 2.831 h 
1910 2.735h 
1915 2.900 h 

L'agost de 1911 el consistori feia constar en acta que 
"els preus dels lloguers de les cases són els mateixos 
des de fa anys. Actualment no hi ha previst cap aug-

ment, ja que, entre altres motius, hi ha una emigració de 
les famílies cap a Amèrica i això fa que sempre hi hagí 
cases deshabítades".(1) 

Quant a La Palmera, segons les quotes de contribució 
industrial, experimentà un notable increment de volum 
de negoci (2). 

Arw Contribució industrial 
1901 128,66 pts 
1908 148,64 pts 
1912 234,93 pts 

Entre 1908 i 1912 La Palmera passà per la millor època 



Història 

i aconseguí la màxima activitat comercial, cosa que li 
permeté introduir-se en el negoci navilier. D'aquesta 
activitat no en queda constància a l'arxiu municipal 
perquè la Palmera també controlava l'Ajuntament i "els 
favors", com l'estalvi d'impostos, estaven a l'ordre del 
dia. Segons el registre de contribució industrial, el 
primer navilier del poble fou Antoni Fuster Aguiló 
"Ranxer", l'any 1906 pagava per dita activitat una quota 
anual de 59,76 pessetes. El segon navilier fou Joan 
Melis Pasqual "Marro", l'any 191 O era propietari de 
pailebot Sant Miquel. Entre 191 O i 1912 la Palmera 
compraria el pailebot Sant Josep, del qual, entre 1913 i 
1916, en fou el patró en Gabriel Reus Veny (3). 

Antoni Vaquer havia nat l'any 1859 a la possessió 
de Ca'n Cardaix quan el seu pare n'era conductor. L'any 
191 O comprà dita possessió, de 148 quarterades, a la 
família Guiscafré, d'Artà. De seguida va treure en venda 
unes 90 quarterades a 500 pessetes cadascuna. 
Sempre he sentit dir que Antoni era molt generós a l'ho
ra de gastar diners i de convidar els seus coneguts; no 
sabia estalviar. En aquesta operació de compravenda hi 
intuesc l'encert d'aquesta opinió popular. Antoni Vaquer 
pagà la compra de la possessió amb els doblers de la 
venda de la coma d'en Canoves i la marina de Ca'n 
Cardaix. Les condicions de venda eren generoses: el 
pagament del 40% del preu de la parcel·la en el 
moment de l'entrega de l'escriptura i la resta en tres ter
minis a pagar el primer de març de cada any amb un 
interès del 5%. Si ho comparam amb altres par
cel·lacions veurem la bondat d'aquestes condicions. 
Son Barbassa l'any 1897 s'havia venut a 666 pessetes 
la quarterada i de na Bagassa, també l'any 1897, els 
interessos eren del 6%. 

Antoni Vaquer es quedà amb les cases, modernes 
i patrimonialment poc valuoses, i 58 quarterades, entre 
les quals hi havia l'hort i una vinya. Vaquer es convertí 
en un dels homes més rics en patrimoni del poble. 

En aquells anys dimití en Josep Baralla, l'actiu, 
rigorós i responsable administrador de La Palmera, dis
conforme amb l'esquifida paga i la deficient gestió de 
Vaquer. El substituí en Mateu Sirer. 

L'any 1911 en Miquel Caldentey Moll "Creu" obrí 
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un negoci de venda de farines a la menuda al 
carrer Pedres (actualment Pla d'en Cosset) 
número 2, pel qual pagà 56.95 pessetes de con
tribució industrial. L'any següent ja foren tres els 
comerciants i venien a l'engròs: Antoni Fuster 
Fuster "Ranxer", Antoni Vaquer Moll i Miquel 
Caldentey Moll, i cadascun pagà 234.93 pes
setes de contribució. També apareix en Joan 
Moyà Terrassa "Tesà" com a venedor de farina a 
la menuda. 

L'any 1913 l'únic venedor de farines i cere
als, segons el registre, era Antoni Vaquer. 
Aquests canvis sorprenents en el nombre de 
comerciants i en la quota de contribució que 
imposava l'ajuntament obeirien a interessos pali

tics i comercials. Era un dels entrebancs que utilitzava 
el poder polític municipal per afeblir la competència. 
Davant aquestes arbitrarietats els comerciants més 
febles optaren per amagar, oficialment, les seves acti
vitats. 

Darrere l'etiqueta de "venedor de farines i cere
als", "especuladors en farines" o "abaceria" hi havia el 
comerç de l'obra de pauma, vertader motor de tota l'ac
tivitat comercial. Més enllà d'aquesta agitació i enrenou 
del impostos i traves administratives hi havia el 
malestar de La Palmera per la forta competència 
comercial i política i la desconfiança dels socis en el 
projecte de La Palmera; és a dir, aleshores ja hi hauria 
productors d'obra de pauma que vendrien la seva pro
ducció a la competència i també hi comprarien. 

Una segona conclusió és que en aquells anys 
aparegué una nova generació de comerciants introduïts 
i protegits pels seus pares. Antoni Fuster Fuster 
"Ranxer" era fill d'aquell traginer que havia començat 
l'activitat comercial, oficialment, l'any 1868. En Miquel 
Caldentey Moll havia nat l'any 1866 i era fill de taverner 
i nét de traginer. Malgrat aquesta tradició comercial de 
la família, en Miquel mai havia destacat; per això, el 
maneig del negoci de l'obra de pauma i venda de farina 
aniria a càrrec del seu fill, Miquel Caldentey Ginard. 
Aquest havia nat el 7 de juny de 1889 i, segons refer
ències de contemporanis seus, era un jove vell; és a dir, 
de seguida que deixà l'escola passà a treballar en el 
negoci familiar i a comportar-se com un home. A l'ado
lescència ja destacava per damunt els seus companys, 
amb els quals no se'l va veure jugar mai (4). De nin en 
Miquel va perdre la seva mare i passà la infància amb 
la padrina, Catalina Moll Amorós, germana del comer
ciant Joan Moll "Guergori", una dona d'empenta i 
coratjuda. El pare morí de febres l'any 1915, moment en 
què el fill ja duia molta volada dins els negocis. 

En Joan Moyà Terrassa ''Tesà" havia començat a 
principis de segle. L'any 1902 llogà la casa del carrer 
Ciutat número 72 per utilitzar-la com a habitatge i 
magatzem; llavors quasi no tenia mobles i pagava 20 
duros de lloguer a l'any (5). 

Admetre que entorn a 1911 la Palmera encara 
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controlava la quasi totalitat del comerç de l'obra de 
pauma i que, al mateix temps, hi havia comerciants del 
poble que ja li feien la competència pot semblar contra
dictori. La resposta estaria en allò que deia el prevere 
Gabriel Artigues en unn cnrtn dirigida ni bisbe do 
Mallorca l'any 1914. Artigues havia estat vicari de 
Capdepera entre l'agost de 1888 i finals de 1895. 
Llavors residia de nou al seu poble, Felanitx, on rebia 
visites i informació de Capdepera. A dita carta informa
va que: "Capdepera és un poble distingit i no crec que 
n'hi hagi altre en tot Espanya. Té barca pròpia i no tan 
sols exporta els seus productes i importa allò que 
necessita, sinó que proveeix els pobles d'Artà i Son 
Servera, tot i ser més petits en nombre de veïns. Tots, 
pobres i rics, estan associats a una societat" (6). Dita 
societat era La Palmera, però aquells que estenien la 
xarxa comercial pels pobles veïns era la competència. 
On anaven a parar els productes que importaven els 
naviliers Antoni Fuster "Ranxer" i Joan Melis "Marro" si 
les botigues i magatzems locals les abastien des de La 
Palmera? 

En Joan Melis Pasqual "Marro" era un comerciant 
independent, que treballava tant per la competència 
com per La Palmera. A finals de 1917 el seu vaixell, el 
Sant Miquel, embarrancà davant el port d' Alfaques 
sense que hi hagués desgràcies personals. La notícia 
afegeix que era propietat d'Antoni Vaquer, quan el que 
passava era que l'havia contractat per fer aquell viatge. 
Antoni Vaquer Ferrer comprà el Sant Miquel en el mes 
d'octubre de 1920 (9). 

Un artanenc, en una informació publicada a la 
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revista Llevant el gener de 1918, confirma i amplia la 
línia argumental que exposava abans. "A Artà també 
fan obra de pauma, tal vegada tanta com a Capdepera. 
Els comerciants de Capdepera compren les paumes a 
Dènin i /\lacant i la. venen a.IB artanencs font una. 
primera ganància. Llavors ens compren l'obra feta i la 
revenen al continent, fent un segon negoci. A la torna
da són proveïdors nostres de farines, fustes, etc ... 
Afegim a això les ganàncies de transport, gir i comis
sions i convendrem tots que la tallada se la mengen els 
gabellins, mentres aquí sols rosegam un trist os" (7). 

Davant la pèrdua d'influència social i la pressió de 
la competència la reacció del gerent de La Palmera fou 
incrementar el volum de negoci comprant un nou paile
bot: el Sant Bartomeu; costà uns 8.000 duros i carrega
va unes 60 tones; és a dir, un vaixell semblant al Sant 
Miquel o el Sant Josep. L'adquirí a finals de 1912. 

Després d'uns viatges a Barcelona i a València el 
vaixell fou enviat a Alger a carregar productes colonials, 
principalment farina, de contraban. A la tornada fou 
capturat per un guardacostes i entregat a la comandàn
cia de marina de Palma. Després de nombroses ges
tions Antoni Vaquer rescatà el vaixell, però va haver de 
pagar una multa que algunes fonts valoraren en 35.000 
pessetes (1 0). 

L'any 1904 en Joan March comprà una fàbrica de 
tabac a Orà; l'any 1909 s'associà amb un margalidà 
propietari d'una altra fàbrica de tabac a Alger. En 
aquesta data en March ja controlava tota una xarxa 
comercial que exportava productes colonials d'Algèria 
de contraban. Al mateix temps creava una xarxa de 
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A principis de segle el representant de Joan 
March a Capdepera era el seu sogre, en 
Bartomeu Servera Gili "Piricus", però quan 
aquest traslladà els negocis a Manacor entorn 
a 1905, en March quedà sense enllaç. Davers 
l'any 1910 en Miquel Caldentey ja el represen
taria a Capdepera . 

Antoni Vaquer era conscient que el seu com
petidor, en Miquel Caldentey, treballava amb 
productes de contraban i que amb aquesta 
activitat tan lucrativa li prenia els clients i l'ar
raconava comercialment. Per això volgué 
provar fortuna fent contraban. Aleshores Alger 
i Orà eren ports controlats per Joan March, el 
qual denunciaria a les autoritats espanyoles el 
viatge del Sant Bartomeu, fent que el cap
turessin; d'aquesta manera tallava d'arrel les 
pretensions d'Antoni Vaquer i enfortia el seu 
representant en el poble. 

Després de pagar el rescat el Sant Bartomeu 
encara faria una altre viatge. A la tornada, 
mentre estava dins Cala Gat carregat d'obra 
de pauma i oli amb destinació a Barcelona 
entrà un fort temporal que en una nit estavellà 
el vaixell contra les roques de la vorera. Era el 
4 d'abril de 1913 (12). La Palmera començava 
a enfonsar-se de bon de veres. 

J OS.I!.:P 'l'KKRASSA 

NOTES 

1. AMC. acta del 22 del 8 de 1911 . 

2. AMC. Registre de contribució industrial. 

3. Llabrés Bernal, Joan. Noticias y relaciones históricas de 
Mallorca. Sigla XIX. Volum 5. 9-9-1895. 

4. Massanet Amengual, Antoni Josep. Història de 
Capdepera. Obra pendent de publicació. 

5. Referències orals de Catalina Flaquer Vaquer, propi
etària de dita casa. 

6. Arxiu diocesà. Carta arnb data de 20-5-1914. 
7. M.S.LL. Revista Llevant, núm 28, del23-1-1918. 

8. Revista Llevant número 26. data 3-1-1918 

9. AMC. Sol·licitud que reclama el canvi de destinatari de 
la quota de contribució industrial. Data 23-10-1920. 

10. Massanet Amengual. lbid. 

~ J;~:;f;::Y_%f;; 1: 11 . Ferrer Guasp, Pere. Joan March, els inicis d'un imperi 
; .n ,, P (1920-1924). Ed. Cort. Pàg 213-214. 

representants seus als pobles de Mallorca. Així, l'any 
1915 ja en tenia a Felanitx, Llucmajor, Campos i 
Santanyí, entre altres pobles (11). Tinc la sospita que 
llavors en Joan March també tenia representant a 
Capdepera i que aquest no era altre que en Miquel 
Caldentey Ginard "Creu", el qual en tres anys (1911-
1914) substituí La Palmera en el control i domini del 
comerç local. 

12. AMC. Sol·licitud dels pescadors i mariners reclamant 
un port, de 7-4-1915. 
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Fa 20 anys, 

deia ... 
Núm. 68-69 I agost-setembre 1986 

A la portada de l'exemplar que recordam, en Joan Rai 
ens va regalar un dels seus dibuixos de la magnífica sèrie 
dedicada a les possessions. En aquella ocasió, 1' escollida va 
ser sa Tafona. 
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anar d'acampada. També enguany ho feren, a Cala Tor
ta. 

-En el dial 96.5 podeu escoltar, si voleu, "Radio 
Esperimental" de Capdepera, fusió de Ràdio Capdepera 
i les despulles del naufragi de "Ràdio 99.9" 

-En les eleccions celebrades a 1 'associació "Ca 
Nostra" de la terce4ra edat, fou elegit nou president en 
Pere Vaquer. 

-Just quan feia un any d'haver-se cala foc a les Coves 
Roges, una altra vegada es va encendre el dia de Sant 
Bartomeu. La cosa no va passar a majors. 

Entrevistes 
La nova assistenta social de 1 'Ajuntament, Maria 

Fernanda Aguiló, fou la nostra entrevistada, ara fa 20 
anys. "En primer lloc, vull realitzar un estudi de 

Portalet població per a conèixer més exactament quines són 

A propòsit d'un escrit enviat per l'Ajuntament a tots els les necessitats del municipi i quins són els recursos 
grups del poble -nosaltres en vàrem rebre una fotocòpia, que hi ha dins la comarca (..) A Mallorca hi ha pocs 
com tothom- en què se'ns felicitava "por la magnífica la- recursos socials, i els pocs que hi ha estan a Pal
bor cultural que vien en realizando en est e .-------""""'!""--. ma". Aquestes hi altres coses ens va decla-
mzmicipio ... " Precisament en uns moments en rar, en una extensa i interessant conversa, 
què érem plenament conscients que les Maria Femanda. 
institucions passaven de nosaltres, com avui •·---~ 
mateix, parlant d'aquell escrit vàrem dir: "En 
gairebé sis anys d'existència és el prime1: 
Podrien passar-ne sis més i no tomar tenir 
noves d'aquella casa". I així va ser. 

Altres seccions 
-Les tortugues marines estan protegides per 

la llei. GOB Capdepera 
-La Sala. Cap Vermell 
-Qui té la coa dc palla ... Sebastià Nebot 

Veu i vot -Informe. La problemàtica de l'aigua dins 
Insistírem en un tema ja encetat en el mes el municipi de Capdepera. V 11. La conca del 

anterior: les places del poble, i varen respondre torrent de Canyamel. 5. La contaminació del 
a les nostres preguntes sobre com hauria de L-~-------.1 torrent. Pep Terrassa 
ser un futur espai públic que meresqués el nom de plaça, -Agenda de la Vila. Cap Vermell 
Maria Cruz Sanchez, Rosa Maria Julià, Llorenç Siquier -Dècimes afuades. Es Pastor de Son Perdiu 
i Catalina Flaquer. -Per què? Cap Vermell 

Plaça des Sitjar 
-Quasi tres milions de pessetes pensen invertir 

1 'Ajuntament i el Consell Insular de Mallorca en la restauració 
del Pou des Camí. 

-Tot 1' estiu, pràcticament, han durat les obres de la nova 

-Cartes a Cap Vermell 
-Les nostres llegendes.A cops de bassetja. Joan Rai 
-Les noces d'uns savis. Erep i Emrac 
-L'embaulat. Sisena baula. Es Xoric de Son Xona 
-Des del Castell amb amor. Cap Roig 
-Esports. Cap Vermell 

tribuna del camp de futbol i de la nova pista poliesportiva. ~---------------------. 
-Com cada any, els al·lots a partir de 5è d'E.G.B. solen 

~\. 
~-
1 

l)~ 

LLEVANT 
ARTICLES DE MENATGE 

l1 FEIM LA SEVA PINTURA, EN 

QUALSEVOL COLOR, EN CINC 

MINUTS 

carrer can Melis (cantonada Méndez Núñez) 
telèfons. 971.818.945 I 971.819.209 Cala Rajada 
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ARA FA ANYS ••• 
Sebastià 
Ferrer 
Maleter 

juliol de 1948 

Aquell mateix any a què em referia es mes passat 
(1948), per ses festes també hi va haver carreres 
de bicicletes, que foren molt anomenades perquè 
feren venir es millors corredors de Mallorca d'aquell 
temps. Entre aquests hi havia en Biel Company, que 
acabava d'arribar de sa volta a França, on quasi 
havia guanyat una etapa i havia completat una gran 
carrera. 

Però, es guanyador de ses carreres d'es nostre 
poble no va ser en Company, sinó un gabellí: en 
Tomeu Ferrer "Veguer", que just-just sabia cavalcar 
en bicicleta. Què va passar? Idò que un d'es 
organitzadors que ajudaven l'amo en Biel Trobat 
(fillol de dona Elionor Servera) era en Jaume "Pere 
Andreu"; aquest va carregar en Tomeu "Veguer" i 
sa bicicleta dins es camió d'es peix, arrufat enmig 
d'es caixons pudents i tapat amb sa vela, que tampoc 
no feia gaire bona olor, perquè no el vessin. 
D'aquesta manera, en "Pere Andreu" va passar en 

r---------------------------~ 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 

Plaça des Pi:rtp . 

DE COMPANYIA-

Tel 971 563238 

"Veguer", camuflat, i avançaren tots es corredors, 
fins que no en varen veure cap. En Jaume el va amo
llar prop de can Lareu, a s'entrada de Cala Rajada, 
i, com és natural, va arribar es primer. Sa banda de 
música va arrencar a tocar "Amparito Roca" i tota 
sa gent esclatà en mamballetes, en vere que un gabellí 
havia guanyat a es millors corredors de Mallorca. 
En Tomeu va arribar ben fresc, però amb una 
pudoreta de peix que era aguantadora. 

Suant tinta, va arribar en Biel Company, que va 
quedar astorat quan va veure que ja donaven sa copa 
de guanyador a un altre a qui no havia vist de tota sa 
cursa. "Però si jo he partit davant i ningú m'ha 
passat!", anava repetint en Company, fins que l'amo 
en Biel Trobat li va donar sa mà, per felicitar-lo, i 
dins sa mà li va posar un bitllet de mil pessetes. Es 
corredor, quan va veure es bitllet, cosa que li havia 
succeït poques vegades, va canviar de parer i es po
sar a dir: "Aquest "tip o" que m'ha guanyat, 1' any 
que ve, si hi va, guanyarà sa volta a França. Segur 
que la guanyarà. Quan m'ha passat, pareixia una 
bala". 

En Tomeu havia arribat més fresc que un gelat, 
però feia tanta pudor de peix que sa banda de mú
sica es va fer tres o quatre passes enrere, perquè 
no hi havia qui hi estigués devora. 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 
PREMI CAP VERMELL 2006 

DON EL MEU VOT A L'ENTITAT O PERSONA DE CAPDEPERA, QUE TROB MEREIXEDORA DEL 

PREMI CAP VERMELL 2006: 

PODEU VOTAR ENTREGANT AQUESTA BUTLLETA A QUALSEVOL MEMBRE DE CAP VERMELL O A L'APARTAT DE CORREUS 69 DE CAPDEPERA 
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Aclaparats pel glamour de l'estiu, les petites històries 
més o manco quotidianes d'aquesta època de l'any moltes 
vegades ens passen per alt. Tenim I' esment posat en festes 
i saraus en les anades i vingudes dels famosos -de la 
família r~ial en avall-, en la quantitat i la qualitat dels turistes 
que ens visiten ... mentre el dia a dia es dilueix sense que la 
seva vulgaritat sembli afectar-nos. . 

Però, d'aquestes menuderies que els fastos estmencs 
eclipsen sense miraments, n'hi ha haguda una que, mal 
que bé, ha aconseguit treure cap i cridar l'atenci~ de no 
poca gent. Es tracta d'una vertadera perla d'estm: un~ 
d'aquestes petites joies que la vida ens regala adesiara 1 

que solem estotjar en algun arxiu de la memòria,_a I 'apart~t 
de filigranes administratives, per exemple. Arnhats aqm, 
crec que molts ja haureu intuït que m'estic refe~int a la 
convocatòria i realització de proves per a accedtr a una 
plaça de la Brigada Municipal d'Obres i Serveis, "sa bri
gada". 

En relació a tal convocatòria, immediatament que en 
vaig tenir notícia, vaig pensar com han canviat les coses, 
en pocs anys. Per fortuna, clar. No fa tant, associàvem 
"sa brigada", exclusivament, a un grup de gent fac~ltada 
per dur a terme unes feines de ~aire molt heter~~em, p:r 
a les quàls es necessitaven, pero, no poques habthtats. I es 
que als de "sa brigada" tant els podem trobar muntant 
1' escenari de festes, com pintant les retxes d'un pas de 
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vianants com arreglant una senyal de trànsit, com tenint 
cura de' les gavetes de les zones verdes. I això per 
anomenar només algunes de les moltes tasques que duen a 
terme. En canvi, ningú no imaginava, almanco tota aquella 
gent amb qui n'he parlat, que acced~ a un lloc ~e. feina 
d'aquesta naturalesa comportàs, a mes de les habthtats a 
què m'he referit, un bagatge de coneixements culturals tan 
vast que bé es pot dir que només es troba a l_'abast_ d'unes 
minories selectes. Jo, amb tota seguretat, ht hauna batut 
els potons i no me n'hauria sortit, de cap de les maneres. 
Pot pensar! Clar que, amb això, no ~énc a dic res, ~ aq~í 
m'hi heu agafat: jo no es que no fact part de cap mmona 
selecta sinó que el meu nivell cultural cal situar-lo de la 
mitjan~ cap a baix. Per tant, les meves aspiracions_ a entrar 
a "sa brigada", per si algun dia em passàs pel cap d'mtentar
ho, és una quimera de les proporcions de les que ens 
encolomà l'utòpic senyor Moro, que en pau descans. 

Entenc que a un futur "brigadista" se li exigesquin uns 
coneixements mínims de català. No seré jo qui m'hi oposi. 
Una base elemental, oral i escrita, de la llengua pròpia, em 
sembla imprescindible, a fi d'esbrinar que una indicació de 
"deixau passar" és l'equivalent a "ceda el paso", per 
exemple, o perquè si es dóna ordre de pintar de. groc un 
bocí de voravia, ningú no es pensi que "hay que pmtar por 
aquí, por la autovía", sense saber de quin color, ~videntment. 
En el meu cas, aquest és l'únic camp de coneixement dels 
que es plantegen a les proves d'accés a "sa brigada" _en 
què, amb un poc de sort, podria sortir-me'n amb un mímm 
de decòrum, i encara. 

També entenc, perquè ja ho he assenyalat com una 
premissa que tots consideram impres~indi?l~, que dels futurs 
membres de "sa brigada" se'n pugum extgtr unes destreses 
manuals força variades. Però si en matèria lingUístic~ jo 
podria aspirar a passar e tall, en I' apartat d~ l~s ,manualitats 
hi faria el paper d'en Palau a sa Pobla, atxo _es, un ~ap~r 
banyat. Quan he d'estrènyer una femella, 1 no ~ ~s!tc 
referint a posar mà a una persona del gènere femem smo a 
roscar un cargol al pern corresponent, sempre he de pen
sar una estona si cal fer-la girar cap a la dreta o cap a 
l'esquerra (en aquests casos, sempre acab aclarint-ho per 
associació d'idees: cap on gira, la vida d'aquesta terra?, 
em deman; cap a la dreta, sempre cap a la dreta, em con test; 
idò au, les femelles també cap a la dreta). 

Però, quan definitivament s'ensorrarien tots els meus 
afanys i anhels, seria, com també he deixat clar, a 1 'hora de 

CLÍNICA 
DENTAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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justificar els meus coneixements d'allò que, 
eufemísticament, hem vingut a enquadrar en un calaix de 
sastre anomenat "cultura general". I ja et fotràs. Te'n do
naré, de cultura general! En alguns concursos de televisió, 
cultura general vol dir saber el títol de l'últim disc d'en 
Bisbal, o el nom del guanyador de la copa d'Europa de 
futbol de I' any 2001. D'altres concursos, més pro gres, 
pretenen que sàpigues el nom del director de la pel-lícula 
"Ningú no és perfecte", de l'autor de l'òpera "El príncep 
Igor", o de qui va escriure la novel·la "On the road". A 
"LA Sexta" hi podeu escoltar preguntes "culturals" 
d'aquesta naturalesa: Quina samarreta creu vostè que els 
espanyols consideren més guapa? La del Madrid o la del 
Barcelona?, o bé, Quin percentatge de japonesos associen 
Espanya amb les "corridas de toros"? Jo ho he sentit, això, 
ho puc jurar. Ja veis, tot és cultura general. 

Ara, per cultura general, la que s 'ha de demostrar per 
aquí. Si algú es demana per on van els trets que els ínclits 
pensadors municipals han disparat contra la línia de flotació 
dels aspirants a integrar 1' equip humà de "sa brigada", es 
poden quedar de pedra, per ambiciosos que siguin els seus 
plantejaments. Anem a veure: Aristòtil fundà una escola 
filosòfica anomenada: El Liceu, El Jardí d'Atenes, 
L'Acadèmia, Les Cariàtides I Qui és el pesident del F on s 
Monetari Intemaciona?: Antonio Bielso, Rodrigo Rato, 
Romana Prodi, Kofi Anan I Quina és la capital de 
Moldàvia?: Kiiv, Xisinau, Bratislava, Riga I "El que no em 
mata, em fa més fort" és una frase de: Friedrich Nietzsche, 
Napoleó Bonaparte, Juli Cèsar, Juies Renard I No és un 
autor gallec: Curros Enríquez, Valle Inclan, Eduardo Pondal, 
Pérez de Ayala ... i així. No es moquen <1mb l<1 màniga, 
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devers I' Ajuntament i allò que es pretén és que, mentre 
carreguen i descarreguen cadires del camió, els 
"brigadistes", en lloc de parlar de futbol, que fa vulgar, 
esbrinin la vigència del pensament de Schopenhauer o els 
plantejaments estètics de la narrativa naturalista del XIX. 
De tot plegat, a mi el que em dol més no és la constatació 
dels meus dèficits culturals que, ho dic una vegada més, 
m'incapaciten de totes-totes per poder fer feina en un 
col·lectiu d'altra banda tan admirable. A mi, el que em 
deixa definitivament fora de combat és saber que hi va 
haver quatre aspirants que no varen fallar ni una de les 30 
preguntes que els plantejaren. Ni una! Toreros, toreros, 
toreros! 

Finalment, qui no es consola és perquè no vol. Ara el 
món ja sap que, via exigència cultural, els llocs de feina es 
poden dignificar fins a cotes sublims. I sap el món, també, 
que a Capdepera, fer feina a "sa brigada" és un repte su
perior a entrar a la Universitat, on, al cap i a la fi, només 
s'exigeixen coneixements teòrics. A "sa brigada", en canvi, 
a més de saber literatura i filosofia, has de saber estrènyer 
una femella. 

PS.- Ja enllestit aquest article, he sabut que 1 'Ajuntament 
havia anul·lat el procés de selecció de candidats a cobrir places 
de "sa brigada" i que esfària una nova convocatòria, adequant 
les preguntes als llocs de.fèina que es vol cobrh: És una llàstima, 
perquè tot lvfallorca havia quedat astorada davant nivell cul
tlll"al exhibit per la gent d'aquest poble, i tothom havia pogut 
comprovar que per aquí els sabaters .fàn rellotges. Si ara es 
rebaixen les exigències d'accés a "sa brigada", crec que 
quedarem com 1111 pedaç brut. 

,_ 

Oficina a Cala Rajada. Carrer Magallanes, 47 
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Joan Nebot "Rai" 

VIII 

Vaig despertar-me tard. El sol ja era alt. En Pau ja no era a la 
cambra. 

Després d~ vestir-me vaig baixar a la cuina. La dida tenia el 
cafè al foc. Asseguts a la taula, en Pau i en Cola vet esmorzaven. 

-Bon dia. 
-Ja has acabat la son? -en Pau. 
-Avui se t'han aferrat els llençols -en Cola vet. 
- Seu, Carles, ara et duré el cafè -la dida. 
-Ja heu anat a l'era? 
-Sí. Ja hem arreplegat tota la palla que hi deixàrem a la darrera 

batuda. Una dotzena de xàvegues ben plenes. 
La dida va servir-nos el cafè amb llet. En Colavet no en 

volgué i va mirar-me. 
-No m'agrada la llet, ni el cafè. 
Va treure's de la butxaca una petaca de pell de cabra, un 

llibret de papers de fumar i, amb la destresa que dóna l'habitud, 
va enllestir-se un cigarret. Desprès es va treure l'encenedor, va 
fer sortir la metxa, pitjà la rodeta, saltà la guspira ... Era estrany 
l'encenedor. No era de metall, com tots els que jo havia vist. En 
Colavet va adonar-se que jo el mirava. 

- És de vidre. És únic . El meu padrí el va dur de Cuba. La 
metxa és vermella perquè jo la vaig tenyir. M'agraden les coses 
vermelles com jo: un «Rojm>. A tu et deu agradar més el color 
blau ... 

-T'equivoques, Colavet, de blau n'estic més que tip 
-On anireu, ara? -preguntà la dida, no sé si per assabentar-

se d'on havien d'anar a treballar o per aturar la conversa dels 
colors. 

-Anirem a l'hort. Hi ha moltes panotxes per recollir, que ja 
son ben granades. 

- Idò, som-hi. 
Pujàrem al carro, que ja tenien preparat a la clasta i partírem 

cap a l'hort. 
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Jo havia ajudat poc, no hi tenia ni mica de traça. I pareixia 
mentida que en un espai tan reduït de temps, en Pau i en Cola vet 
haguessin collit les panotxes de la meitat del tros on hi havia el 
blat de moro. Però allí hi havia la caixa del carro, amb el postam 
posat, gairebé plena d'espigues, encara cobertes de fulles 
grogues. Algunes, encara grenyals, tenien tonalitats verdoses. 

Ens aturàrem a descansar. 
Asseguts a un marge, que un noguer omplia d'ombra, en 

Colavet va fer-se un cigarret, l'encengué amb l'encenedor de 
metxa vermella. Era la segona vegada que jo veia aquell aparell i 
vaig tenir el pressentiment que era la clau d'algun esdeveniment 
proper i esborronador. Fou una sacsejada que em deixà l'ànim 
suspès. Em vaig prometre a mi mateix que aquella nit, passés el 
que passés, demanaria a Pau que m'expliqués tot l'afer del meu 
pare per aquelles contrades durant els anys de la repressió 
falangista. 

A l'horabaixa, l'horitzó va poblar-se de núvols obscurs, 
gruixuts, amenaçadors ... Se'n barrejaven uns de verticals, més 
blanquinosos, amb uns altres d'horitzontals, més negrosos. La 
tarda s'enfosquí. 

- Plourà -va pronosticar la dida- Sobre el mar està ple de 
núvols creúats i això vol dir pluja segura. 

La dida va preparar el sopar a en Cola vet, encara que fos un 
poc prest, perquè pogués arribar a casa seva abans que no 
comencés la pluja. Però, de cop i volta, va caure un xàfec. L'aigua 
queia a portadores sobre de la teulada, les canals vessaven. Una 
cortina d'aigua tapava l'horitzó, el Cap Vermell i la platja. 

La nit es presentà abans d'hora. 
-Ja pots sopar amb nosaltres, Colavet. Tal com es posa la nit, 

no vull que vagis a casa teva. Jauràs aquí, al llit del meu fill gran. 
No crec que anit tingui la curolla de comparèixer per ací. No, no 
em duguis la contrària. Encara que escampi i deixi de ploure, el 
camí deu estar tot enfangat i ple de bassiots. Jauràs aquí. I deixa 
de remugar ja. Quines feines tens, a ca teva? Donar menjar als 
animals? A la nit, que descansin. Demà al matí hi vas i llestos. 

Foren inútils totes les protestes d'en Colavet. Quan la dida 
s'entestava en una cosa, no l'amollava per res. Era mala de 
tòrcer i ell al final va avenir-se a les seves ordres. Romandria a 
la possessió. 

Vaig veure frustrada la promesa d'escatir aquella nit les 
malifetes del meu pare. En Pau no em contaria res davant la 
presència d'en Colavet. I jo en tenia pressa d'assabentar-me'n, 
perquè s'acostava la fita de les meves vacances i vendria el pare 
a buscar-me. 

Sopàvem. Els tres estaven parlant de la pluja. 
-Un temps plovia més. Molt més. Quan jo era jove plovia i 

plovia; dies i dies de plovisqueig ... Rebentaven les fonts, els 
albellons corrien, els aljubs s'omplien, les canals vessaven, els 
torrents sortien de mare, 1' aigua inundava els camps, els sembrats 
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s'engroguien i els animals passaven fam. Després, amb un tres 
i no res, escampava i el sol encalentia. Arribava la primavera. 
Vaig a amidar I 'aigua de la cisterna per veure si la pluja I 'ha feta 
pujar molt. 

Agafà el pes d'una romana vella, el fermà a un cordill fort i 
sortí al cobert on hi havia el coll de la cisterna 

-Abans de que s'omplí del tot cal girar la canal cap al barranc. 
- Mirau aquesta doneta, quina curolla li ha agafat : fer-me 

passar la nit aquí. 
-Ma mare te raó, Col avet, el camí deu estar fet un bassal i de 

nit és un perill. 
- Per no contradir-la passaré la nit amb vosaltres. L'última 

vegada fou més dramàtic: la nit que morí la meva dona .... 
De cop, tant en Pau com en Colavet, s'adonaren de la meva 

presència. Em miraren els dos a l'hora, es miraren l'un a I' altre i 
volgueren dissimular l'atordiment. De seguida vaig olorar en 
el comportament de tots dos la flaire d'una tragèdia. 

-Com va morir, la teva dona? 
Vaig fer la pregunta gairebé sense pensar-la, a corre-cuita. 

I també sense pensar-s'ho, en Pau va contestar-me: 
-Dc part! 
Quedàrem en silenci. La flaire de tragèdia 

seguia augmentant. 
- Has dit de part? Tens un fill, idò? 
-No, també mori en el part. 
-Fa temps, d'això? 
-Sí. 
- Per què no em contestes tu, Cola vet? 
-Sí. .. ja fa temps. 
- Vint anys, potser? 
-Sí. 
- Fou el trenta-sis? 
-rou una malifeta del meu pare, veritat? 
- Sí. Fou per culpa del teu pare. Però jo 

no li diria una malifeta. 
-Què li diries, idò? 
-Carles, durant aquests mesos que hem 

estat plegats, hem tingut una convivència 
agradable. No deixis que s'espatlli. 

-No s'espatllarà, Cola vet, tot el contrari. 
Podrem ésser més amics que mai si ets 
capaç de contar-me tot el que va passar. 

-Carles, procura ésser comprensiu. No 
podem contar-t'ho. 

- Per què no, Pau. 
-Perquè ets el seu fill. 
-Vull saber-ho, precisament perquè soc el seu fill. Fa temps 

que oloro sentor de sang per casa meva. He sentit coses, he 
llegit fets horrorosos que passaren aquells dies i sempre, sempre, 
he tingut el pressentiment que el meu pare era un dels executors. 
Per això vull que em conteu fil per randa tot el que va passar. 

-En Pau t'ho contarà. 
-No, vull que m'ho contis tu . 
- No, Carles, no facis reviure aquella nit tan tràgica a en 

Colavet, ara que comença a recordar-ho sense dolor. Jo t'ho 
contaré. 

-Quan? 
-Demà a la nit, tot sols. Ara anem ajeure. 
I ens colgàrem. 
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Vaig despertar-me prest, molt de matí, encara era tot fosc, 
però per la finestra, oberta de pinte en ample, vaig colombrar el 
teu resplendor a sobre l'horitzó de tramuntana. M'alegrà de 
veure 't, Estel de I' Alba. La teva celístia em donava coratge per 
seguir endavant i era com una premonició que tot sortiria be. 
M'hagués agradat sortir a la fines~ra per parlar amb tu, però 
vaig tenir por que en aixecar-me despertés en Pau. Vaig seguir 
mirant-te . La teva presència em tranquil·litzava, em donava 
seguretat. I així em vaig adormir, altra vegada. 

Aquell dia, la dida no em deixà anar al camp amb en Pau i en 
Colavet. 

-Has de recollir totes les teves coses, que les tens escampades 
pertot arreu, per quan vengui el teu pare a buscar-te. 

I tenia raó, la dida. Llibres, llapis, quaderns, plomes, papers 
plens de notes i altres estris estaven a sobre qualsevol moble de 
la casa. 

Aleshores era un desordenat. L'únic que estava en ordre era 
la roba, perquè ella procurava tenir-la sempre guardada a I 'armari. 

En un instant, tot quedà reunit i guardat dins la motxilla. 
- En Pau i en Colavet no vendran fins a la nit. Són a llaurar 

guaret a la quarterada del serrall, la part 
més allunyada de la casa. 

Vaig alegrar-me'n. Em feia no sé què 
a' enfrontar-me amb ells desprès de la 

conversa de la nit passada. N ' haurien 
parlat, segur. i jo em preguntava què 
haurien pensat de mi. És igual el que 

, hagin pensat, vaig dir-me, em sent fort i 
duré la meva recerca fins el final. 

Però no creguis, Estel, que per a mi 
.. < .... fos f~eil treure'm del damunt aquella 

por encobeïda durant anys . Conèixl!r 
la veritat serà dur, molt dur, n'estic se
gur. 

Per allunyar-me d'aquelles cabòries 
que em fiblaven dins el pit, vaig decidir 
baixar a I' embarcador. 

El mar estava tranquil, semblava 
adormit. 

La pell verda de I 'aigua morrejava les 
pedres. 

, Al fons, sota aquell verd de vidre, s'hi 
, colombraven els jardins emblavitzats 

delmar. 
I enfront, a l'altre costat de la badia, el Cap Vermell, inundat 

de sol, deixava una estela rosada sobre el mar. 
Em vaig asseure sobre la pedra planera, per tocar el mar. 

Gaudia tocant el mar. M'obsessionava submergir les mans dins 
l'aigua bellugadissa i agafar-ne una embosta i sentir com em 
llenegava, com em vessava entre els dits, com s'escapolia altra 
vegada cap al mar i em deixava a les mans un regust salabrós 

El sol ja inundava tota la pedra planera. A poc a poc, sense 
presses, vaig despullar-me i, ajagut de panxa sobre la pedra, 
estava disposat a torrar-me l'esquena, com els dragons, quan 
vaig sentir la dida que em cridava per dinar. Amb quatre grapades 
vaig vestir-me per pujar al casal. 

Joan Nebot "Rai" 
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PINCELLADES DE "LO NOSTRO" 
La golondrina 

Nom 'ha sorprès, sabia que no podria re
primir-se i tomaria a alliberar els seus instints 
messetaris. En Jaume Sastre el "posa", el 
Lobby és la seva debilitat, veure junts tants 
de nacionalistes el descompon. Tanmateix, 
és de la mateixa corda que el seu amic Paolo, 
ja sabeu: un dos, un dos, un dos ... En Jaume 
no volia periodistes d"'El Mundo" a la go
londrina però hi va haver en Fabi o que pel 
cas és quasi el mateix. Grogor, molta grogor, 
mentides, insults i tot aquest ferum que el 
periodisme més ranci ens deixa cada dia, cada 
setmana. Ja tenim un altre mercenari de la 
informació més obscura i grisa, un ultra al 
servei dels poderosos. Tot ell, tot ella ens 
recorda el que no volem, el que no necessitam 
però hi és. Jo també, nosaltres també hi 
plantam cara. Les mentides i els insults no 
ens faran aturar la ploma, no ens faran callar 
la boca ni avorrir la nostra senyera. Aquest 
paràgraf podria ser perfectament la lletra d'un 
rap que jo el titularia "el psicòpata" 

Quan els dic, als meus amics i companys 
de fora poble, que aquí governa en minoria el 
PP, juntament amb uns suposats 
independents d'ideologia indeterminada i 
confusa, sempre em contesten que ho deuen 
passar molt malament, que deuen passar un 

calvari. La meva contesta negativa els deixa 
bocabadats, no s'ho poden creure. Doncs sí, aquí 
tenim uns PP-Es Grup que governen en minoria i 
no ho sembla. Tenim una oposició que a 
responsabilitats proporcionals i responsables (tres 
UCAP-UM, dos més algunaajudaextrael PSOE, 
una el PSM i una EU-EV) els han deixat fer el que 
han volgut o el que les seves capacitats els han 
permès fer, que veient el poble no ha estat molta 
cosa. Però així i tot, el PP ha posat la directa cap 
a les properes eleccions. Que si hem fitxat en tal 
per anar de tercer (diuen que és un que sempre ha 
parlat malament dels polítics), que si tenim una 
segona tal, que si sopars de llagosta per intentar 
comprar voluntats, que sí ... Mentrestant, des de 
les seves àrees de gestió han estat incapaços de 
solucionar els problemes del dia a dia i vull desta
car per sobre de tots els altres el dels fems i la 
brutor. Tenim fems per tot i el poble està més 
brut que mai, és un autèntic desastre. Però bé, 
aquest és només un de la gran llista que podriem 
detallar. D'Es Grup, algun dia hem sentit que en 
Muntaner es tomaria presentar pel PSOE i altres 
que estaven preparant una llista que ens quedariem 
bocabadats. Sigui el que sigui, la gestió d'en 
Muntaner ha estat nefasta. No ha fet absolutament 
res i el poc que ha fet, firmar els permisos d'obres 
menors, en alguns casos ho ha fet malament (el 

cas del tancament de l'Agulló n'és un). I sempre 
que el critiquen diu que ell no pot fer res, que 
les Normes Subsidiàries marquen les actuacions 
urbanístiques. Això, Toni, ja ho sabem, però 
per aplicar les NNSS basten els tècnics, no 
necessitam un polític que cobri un sou dels 
nostres diners perfer això. El polític que gestioni 
una àrea com la teva, la d'urbanisme, el que ha 
de fer és adequar les NNSS a les necessitats 
actuals. El que no pot ser és que es pugui cons
truir una discoteca a un lloc que està rodejat de 
vi vendes on hi viu i dorm una gentada o que es 
pugui destrossar una muntanya sencera per fer
hi uns quants xalets d'un milió i busques 
d'euros. Unes normes de l'any 84 necessiten 
actualitzar -se i adequar -se a les necessitats i al 
creixement. Aquesta és la feina que ni tu ni els 
que t'han precedit no heu estat capaços de fer. 
Suposo que ficareu mà a la demagògia i a les 
bones paraules per a tomar-vos a presentar, 
amb aquest bagatge de gestió, almanco així com 
jo el veig, ha de ser molt dificil sortir al carrer a 
convèm.:er la gent sense tenir la sensació de que 
els estàs prenent el pèl. 
L'oposició sembla que encara no ha començat 

la cursa pre-e lectoral , les maniobres, en tot 
cas, encara són internes i no han transcendit, 
llevat de la posada en escena de la coalició EU

r----------------.. EV amb Esquerra Republicana, que en roda de 

Serveis 
socials 

L'Area de Serveis Socials in
forma que a partir del proper dia 
12 de setembre es donarà 
atenció a Cala Rajada, al local 
dels baixos del Centre de Dia 

HORARI: de les 10 a les 12 hores 

DIES d'ATENCIÓ: 
-dimarts, població en general 
-dijous, tercera edat 

LLOC: Carrer Pizarro, 84 

Més informació:971 81 92 01 

premsa es presentaren ells i una revista que 
confien treure cada dos mesos on s'exhibeix 
aquest bilingüisme que preconitza el PP tan 
insistentment. F e im una passa endavant i dues 
enrere. Dels companys d'Esquerra no esperava 
això. Però bé, ells sabran per què ho fan. 

Les festes s 'han acabat i en general han anat 
bé (llevat de les paelles). Sí, això ha anat bé. La 
gent ha sortit al carrer i ha participat. Ens hauran 
agradat més o manco però es veu que era una 
any on els veïns necessitaven esplaiar-se. I 
enguany que a la plaça dels Pins hi han portat 
uns bons grups berbeners i amb 1' ajut de la 
rnilloradel'espai (l'enderrocamentdelmur) la 
berbena de Sant Roc ha estat exitosa, demostrant 
així que els cala-rajaders volem festa. 

Felip Esteva Castro 
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~rec massa els llistats i classificacions. 
Ho dic perquè aquesta mena de carrera entre 
països, comunitats o pobles, per veure qui té més 
bars per habitant, més llits hospitalaris, qui 
consumeix més mantega o salsitxes, el trob una 
bajanada. L a més, pens que sempre hi ha 
qualque "truco", que no arribam a tenir totes les 
variables per a fer una valoració més o manco 
seriosa. 

Dit això m'ha sabut molt greu la publicació 
d 'un llistat on se classifica els instituts de les Illes 
Balears, atenent als resultat obtinguts pels seus 
alumnes a les proves de selectivitat. 

Bé, crec que el que realment m'ha sabut 
greu, és veure el nostre entre els darrers. 

Instol./acions 

Pep Terrasa 
CI. Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 



comunicats 

p s M 
Informa 

Seguint el nostre cosfum, us informarem d'algunes de les 
qüestions sobre les quals ens hem preocupat darrerament. Hem 
constatat la deixadesa que sofreix Cala Mesquida per part 
d'aquest Ajuntament, un fet del qual n'exigírem una solució fa 
dos anys, però sembla que ens feren poc cas. Per això, hem 
tomat a demanar una actuació sobre els vehicles estacionats 
incorrectament i que suposen un greu perilL Per una altra banda, 
exigírem la neteja del solar que està aferrat a l'aparcament,just 

on se situava 1' antic quarter, perquè, a més de ser un solar de 1 'Ajuntament, ·es 
troba en una situació de brutor lamentable, i això mai no es pot consentir i molt 
manco durant la temporada d'estiu. Llavors encara diuen que som nosaltres els 
que no volem turisme. 

També ens hem interessat per dos fets que, encara que puguin semblar 
insignificants, per al PSM demostren la mancà d'interès que tenen els del PP i 
Es Grup per aquest poble. Una de les qüestions és el color que han triat els de 
Physical per pintar la seva façana, un color que, a més de no estar permès per 
la normativa municipal, estarem d'acord que, sobretot durant el dia, fa mal als 
ulls. Llavors ens queixam de l'estètica comercial, de les pissarres al mig del 
carrer, etc. Però, a l'hora d'actuar, res de res. L'altre fet sobre el qual exigírem 
una solució, i que segur que passa inadvertit per a molta gent, ' són els punts 
d'informació que té l'Ajuntament en distints llocs del municipi, com poden ser 
els carrers de n'Esparraguera, de ses Monges, la plaça de l'Orient, o el nucli de 
Canyamel. Són panells on l'Ajuntament hi hauria de col·locar les convocatòries 
dels plens, de les juntes de govern i altra informació relacionada amb 
l'Administració municipal. En canvi, la informació que s 'hi pot trobar és totalment 
desfassada i no ajuda gens a la gent a saber què s'està discutint a l'Ajuntament. 
És clar, llavors encara diran que el ciutadà es troba enfora de l'administració, 
però, què voleu, si en el mes de juny de 2006 el convocau per a un ple del mes de 
gener del mateix any? 

Per acabar, volia fer una menció a l'aprovació dels Estatuts del Patronat del 
Castell. Com sabreu, des del PSM, sempre hem mostrat la nostra preocupació 
per la situació del patrimoni del municipi i, molt especialment, per la del castell. 
Després de dos anys de tenir els Estatuts, la regidora, a la fi, es va decidir a dur
los a Ple, i s'aprovaren, això sí, amb la incorporació d'algunes propostes que 
havíem fet des del PSM, com ara incloure dins les finalitats del Patronat promoure 
la investigació històrica i arqueològica, dur a terme campanyes de divulgació i 
promoció d'aquest patrimoni, i incorporar, dins dels membres del Patronat, 
representants del món comercial i hoteler. No podem oblidar que el castell, a 
més de formar part del nostre patrimoni, és un reclam turístic de primer ordre i 
que la majoria de municipis voldrien tenir. És pràcticament inexistent la presència 
del castell als hotels i als comerços del municipi, com tampoc no existeix una 
vertadera política de promoció. Com a exemple, la idea que hem exposat algunes 
vegades des del PSM, que el tren turístic pugui pujar els dimecres de mercat a 
Capdepera i es faci un preu conjunt amb l'entrada al castell. Però, com sempre, 
idees com aquesta semblen de poca importància per a aquest Equip de Govern 
(PP- Es Grup). 

Mateu Garau Flaquer (tel. 679 85 71 55) 
Regidor del PSM a l'Ajuntament de Capdepera 

No ta de premsa 
PSM de Capdepera 
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El PSM denuncia posibles 
irrc:<gularitats a les proves de 
selecció de personal de 
l'Ajuntament 

En el ple ordinari de demà 
divendres, el PSM demanarà que s 'inicii 
una investigació per aclarir les posibles 
irregularitats que, a entendre del regi
dor Mateu Garau, s'han produït en una 
de les proves de selecció per accedir a 
quatre places de la brigada. 

La prova en concret consistia en 
30 preguntes de cultura general tipus 
test. Per passar la prova se n'havien de 
contestar 15 correctament i cada dues 
malament restaven un punt. Quatre de 
les persones que s 'hi presentaren 
contestaren correctament les 30 pregun
tes sense cap errada. Per al PSM, el pro
blema no és que hagin contestat be, sinó 
que vista la dificultat de les preguntes, 
no s'acaben de creure que hi pugui 
haver quatre persones que no hagin 
comès cap errada. 

Per al PSM, el nivell de les pregun
tes era més adequat per una plaça de 
tècnic que per una de brigada. Com a 
mode d'exemple, alguna de les pregun
tes eren les següents: 

l.Aristóteles fundó una escuela fi
losófica llamada: El Liceo, El Jardín de 
Atenas, La Academia, Las Carüítides. 

2. ¿Quién es el Presidente del Fon
do Monetario Internacional?: Antonio 
Bielso, Rodrigo Rato, Romano Prodi, 
Kofi Anan 

3. ¿Cwil es la capital de Moldavia?: 
Kiev, Chisinau, Riga, Bratislava 

4. "Lo que no me mata, me hace mis 
fuerte" es una célebre frase pronuncia
da por: Friedrich Nietzsche, Napoleón 
Bonaparte, Julio César, Juls Renard 

5. No es un autor gallego: Curros 
Enriquez, Vall e Incllín, Eduardo Pondal, 
Pérez de Ayala 

6. ¿Cómo se llamabael conjunto ex
plosivo que el6 de agosto de 1945 sem
bró la devastación en la ciudad japone
sa de Hiroshima?: My Dog, Fat Boy, 
Enola Gay, Little Boy 

Mateu Garau Flaquer 
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MANCADEPREVISIÓ I PLANIFICACIÓ. 
GESTIÓ LAMENTABLE 

UCAP-UM opina: 
El passat dijous dia 17 d'agost va tenir lloc a 

l'Ajuntament de Capdepera un ple extraordinari per 
poder aprovar vàries modificacions de crèdits. 

Aquest fet no fa una altra cosa que confirmar les 
nostres sospites envers al pressupost de 2006 aprovat no 
fa gaire temps i que ja en el seu temps votarem en contra 
perquè no reflectia la realitat sinó que simplement era un 
balanç per equilibrar els ingressos i les despeses. 

U na de les modificacions de crèdit aprovada de ni més 
ni manco que 200.000 • (quasi 40 milions de les antigues 
pessetes) referent a projectes varis tals com: les pluvials, 
embelliment de places, piscina, escoleta... Aquesta 
modificació de crèdit va ser aprovada gràcies als vots del 
PP i Es Grup i com no a l'abstenció del PSOE que va fer 
que es produís un empat a cinc, motiu pel qual el vot del 
batlle va ser determinant. 

Des d'UCAP-UM votàrem en contra ja que als 
pressuposts de 2005 ja hi havia una partida de 120.000 • 
que no es varen utilitzar i, a més, al pressupost de 2006 es 
contemplen uns altres 100.000 • per aquest motiu. Si 
sumam tot això podem veure que 1 'actual equip de govern 
gastarà uns 420.000 • (70 milions de pessetes) per a la 
redacció de projectes. 

Per tant, el motiu del nostre vot en contra és molt 
senzill ja que no entenem de cap manera que es sol·licitin 
200.000 • perampliaruna partida pressupostària aprovada 
fa només uns mesos. Amb això una vegada més es 
demostra la mala gestió duta a terme per 1' actual equip de 
govern. 

Una altra modificació de crèdit aprovada amb la 
nostra abstenció va ser la que feia referència al personal 
ja que pensam que no podem permetre que l'acord 
aconseguit recentment amb tot el personal laboral quedàs 
en res un altre cop per la manca de previsió i planificació 
tant del PP com d'Es Grup. 

Per acabar, també volem destacar una altra 
ampliació de crèdit aprovada, aquesta vegada sí amb els 
nostres vots ja que pensam que és per un bé per a tot el 
municipi, va ser la referent a la inversió que es durà a 
terme per fer una sala de rehabilitació al PAC de 
Capdepera ja que l'equip de govern només va preveure 
invertir 1.000 • quan finalment seran necessaris 62.000 
• ja que la Conselleria de Sanitat només es farà càrrec del 
personal i, com que nosaltres pensam que és una bona 
inversió per al poble no podíem negar el nostre suport i fer 
que Capdepera es quedàs un any més sense sala de 
rehabilitació pròpia. 

GRUPMUNICIPAL UCAP-UM 
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Estam al setembre i Capdepera d'esser 
un poble sense fira ni mercat ha passat, 

en pocs anys, a tenir dues fires 
primaverals, una al maig i l'altra ara mateix, 
que són l'enveja del món i que ja voldrien 
Barcelona, Nova York o Singapur. 
Estam al setembre i ens hem adonat que a 
Cala Rajada, poble mariner, no hi ha cap 
carrer que homenatgi el peix de la fira que 
tan de renom ens està donant. 
Estam al setembre i el que proposam és 
que l'Ajuntament disposi el carrer de la 
Llampuga. 
Estam al setembre i és un clamor popular. 

~v~ 
~~# 

~~A-~4WA-~~ 
u xxv~~ 
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FIDEVÍ, PANCUITET, PA TORRAT©M.M.s. 

Al llarg de dos tercers mil.lennis en Perandreu 
ens ha volgut dir alguna cosa sobre l'educació, encara 
que, com ell mateix reconeix, embulla la troca i no en 
treu suc ni saó. Una llàstima, perquè és una qüestió 
per Ja qual darrerament m'interés i dels escrits d'en 
Jaume en solc treure aigua clara. 

De bon començament, quan em vaig descobrir 
parlant de la mala educació, em sorprengué a mi mateix 
i ho vaig racionalitzar dient-me que m'atracava a una 
edat provecta en la qual ens tornam mal sofrits; però 
com els qui m'envolten insistien que l'incivisme va en 
augment, ho vaig arreglar pensant que la piràmide 
poblacional és abombada i que som, per tant, majoria 
els qui ens pertoca ser esquiterells. El cas , però, és 
que al final m'he apuntat al carro dels qui pensen que 
Ja mala educació s'estén com una bassa d'oli. 

No sé com em vengué al cap la idea que 
l'educació podia tenir alguna cosa a veure amb la 
confiança, a la vista que aquesta és primordial per al 
manteniment de les societats. 

La mútua confiança és la que permet establir 
lligams de tota mena entre els individuus, actua de 
super-glu que manté enganxades les persones i fa 
que s'estableixin relacions entre elles. 

Per tant, una explicació, entre d'altres, diria que 
allò que promou la confiança promociona la bona 
educació i, inversament, el que provoca desconfiança 
afavoreix la grolleria. 

Les dificultats d'integració social generen 
sospites i manca de reconeixement mutu. El multi
culturalisme, fruit de grans corrents migratoris, 
comporta que ens mirem de coa d'ull, covant violència, 
que és l'incivisme radical. 

A la societat moderna hi tenen cabuda estils de 
vida i interessos rrtolt allunyats uns dels altres, fet que 
comporta que persones que habiten a distints mons, 
encara que en el mateix espai, mostrin indiferència 
les unes per les altres i, fins i tot, es vegin com una 
nosa que impedeix dur andavant els pròpis projectes. 

És la fragmentació de la societat en guettos tant 
urbans com culturals, professionals, nacionals, etc. 

És el sectarisme i el particularisme que ens du a 
desconfiar dels qui no participen dels nostres rituals. 

El viure acaramullats (i a Capdepera, en 
temporada alta, sobrepassam les 540 persones/km2), 
haver de dur una vida itinerant a la recerca de treball , 
les hipoteques perennes, la competència com a norma 
de vida, el fracàs escolar, la impossiblitat d'encaixar el 
que ens succeix dins una metàfora que doni sentit a 
l'existència són, entre molts d'altres, obstacles a la 
urbanitat, al civisme o a l'amabilitat. 

L'impàs entre uns valors caducs i uns de nous 
que encara no sabem ben bé quins són, fa molt difícil 
educar Ja joventut; a més, com que els fills s'han 
convertit en objecte de culte per als pares ; que hi 
aboquen molts diners com a senyal d'estatus 
consumista i, a més, sempre estan disposats a riure'ls 
qualsevol gracieta, s'han tornat incorregibles i 
intocables , deixant en fals la labor educativa dels 
mestres que no poden confiar amb els progenitors per 
a instruir els infants(1 ). 

Si Ja suspicàcia neix de situacions que són 
consubstancials a la societat, què es pot fer per generar 
confiança? Hi ha qui diu que és possible 

VISITA A LA TOMBA DE DON JOAN MASCARÓ i FORNÉS, 
UN MALLOROU( EDUCAT 
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generar-la amb polítiques públiques i predisposició 
ciutadana. A mi em sembla una ingenuïtat, crec 
que ens haurem d'acostumar, per una llarga 
temporada, a conviure amb la mala educació i l'únic 
que podem fer és anar posant pegats calents allà on 
més dolgui. 

És pertinent demanar-se per la relació entre 
democràcia i confiança . D'entrada hi ha la 
desconfiança dels ciutadans vers els polítics, tant 
als règims democràtics com als dictatorials, amb la 
diferència que si gairebé ningú espera res dels 
dictadors, l'ética de servei forma part del nucli dur 
de la democràcia. També hi ha el recel vers el poder 
judicial que crea desconfiança vers la justícia 
practicada per l'Estat. 

La· confiança és, a la vegada, causa i efecte 
de la democràcia i viceversa . Les societats més 
confiades són les més democràtiques, per exemple 
les nordiques i, a la vegada, la democràcia genera 
l'associacionisme que genera un clima de confiança 
que consolida la democràcia. 
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L'educació té un component subjectiu, no 
tothom ha de coincidir necessàriament en el que 
són comportaments cívics , essent necessari en 
aquests casos practicar la tolerància, que no 
funciona sense confiança. A Mallorca en tenim un 
cas paradigmàtic quan dues persones, una de fora 

i amb anys d'estada aquí i un nadiu, es tenen, una a 
l'altra, per mal educats; el primer perquè no li parlen 
en la seva llengua, el segon perquè considera una 
falta de civisme que no es tengui la delicadesa 
d'aprendre l'idioma de la terra d'acollida. Aquests 
sentiments contraposats obeixen al fet que han 
estat instruits en ideologies contraposades, una en 
el jacobinisme, l'altra en el nacionalisme de caire 
herderià. Per tant, veim que la política no és aliena 
als conceptes d'urbanitat i civisme. 

Potser en el termini d'una generació o més 
temps , l'incivisme podria minvar si s'aconseguís 
barrejar els joves amb la intenció que aprenguin a 
confiar uns amb els altres. L'esport i les festes 
musicals, que tant agraden als adolescents , són 
llocs ideals per a mesclar-se, seduir-se i fer l'amor, 
que és un acte de divina cortesia. Encoratja saber 
que l'endemà de la gran concentració internacional 
de la joventut, organitzada pel Papa, el que més 
recolliren els femeters de Roma foren llaunes de 
Coca-Cola i preservatius usats, encara que això no 
ho digueren els telediaris , que són la finestreta a 
través de la qual habitualment miram per no saber 
per on navega el món. 

Per millorar l'educació s'han d'afavorir els 
processos que multipliquen la confiança i evitar els 
que comporten desconfiança. Per exemple, la 
decisió de cedir un solar públic per a edificar-hi 
una escola en la qual es practicarà la segregació 
de sexes no ha estat una bona pensada si es vol 
millorar el civisme entre nosaltres, en reproduir, en 
el procés de socialització , la desconfiança 
mil.lenària entre homes i dones. Igual que no és 
gens convenient que hi hagi faubourgs habitats per 
gent exclusiva, a no ser que se sia entusiasta dels 
espectacles de nihilisme pirotècnic. 
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Els gabellins, com bé diu en Jaume, milloràrem la 
nostra educació quan gaudírem del xoc amb gents 
vingudes de terres llunyanes i fredes, establint-se una 
espontània confiança mútua que ha fet, fins i tot, que 
alguns d'entre nosaltres sien fruit de l'amor entre 
persones que es tenien per pintoresques mutuament. 
Encara que és ben cert que els temps han canviat, ara 
patim el xoc d'uns turístes que palesen la tan escainada 
crisi de valors. (Per cert, quina Europa deu esser més 
real , la que exemplifica la joventut alemanya que 
estiueja a Cala Rajada, o la dels discursos europeïstes 
dels polítics? ). 

No conec cap altre camí que dugui a la bona 
educació, mentrestant em consolaré amb escrits com 
aquest. 

1.Liegeixo al diari que una dona que pasava per allà denuncià un 
pare per pegar una llufa al seu fill quan el trobà després de perdre'l a 
l'edifici de l'aeroport. Els guardies s'endugueren al pare a la caserna i hi 
va haver d'intervenir un jutge. El pare i el fill eren d'una altra cultura i 
degueren pensar que els de per aquí estam ben grillats. A la susdita dona, 
vagin des d'aquí dues becollades ben pegades a veure si cobra el 
coneixement. 

//llucià rinyon// 

25 anys 
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Restaurant Finca Agroturisme 

Un lloc, un paísatje, un ambient particular .. . 

RESTAURANT CUINA MEDITERRÀNEA 
a la carta o menú de dues opcions 

Dijous barbacoa 

" Reserves: Tel. 971 565 776 

Ctra. Calo Mesquida - Comi de Son Borbossa - Capdepera 
info@sonbarbasso.com - www. sonborbosso.com 
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DES D'ES PEDRÍS DE SA PLAÇA 

-Ara ja no m'hi cap cap dubte, Tomeu. He tomat vell. 
- I que et penses? Que es altres tornam joves? 
-Tu ets un al·lot, encara. 
- Sí, un al· lot. Te'n donaran d'un al· lot! Però, meam, 

on treu cap això, ara? Com així aquest atac sobtat de 
vellura? 

- Saps amb què ho conec més, que ja no som és que 
era? 

- En què ses dones ja no ... 
-Para! D'aquest tema m'estim més no parlar-ne, perquè 

encara em posaré a plorar. No, a lo que em referesc és a 
ses festes. 

- Que els passa, a ses festes? 
- Idò això, Tomeu, que conec que he tomat vell perquè 

ses festes ja no em fan tant de goig com abans. 
- Perquè ses festes són una merda, potser? 
- No, no és això. Es problema és que ja no tenc tanta 

sortiguera, i a més, com que ja estic curat d'espants, hi ha 
poques coses que "em posin", com es diu ara. 

- Realment, ho és un problema. En canvi a mi, Roc, 
tot m'enrampa, encara. 

-No, jo ara ja seleccion molt. 
- Idò jo no em vaig perdre res. 
- Paella i lol, vares fer, Tomeu? 
- No, això no. Es concurs de paelles, tot i que enca-

ra es fa, crec que ja fa uns anys que ha passat a millor 
vida. És mort i ben mort. 

-Em sap greu, perquè durant molts d'anys ha estat un 
d'es actes més populars i més animats de ses festes. 

- Tot acaba, en aquest món, Roc. 
- Ja ho pots dir. Vaig escoltar es pregó d'en Vicenç 

Nadal, i ho va fer bé, es bergant. 

- Té molta làbia, en Vicenç . .Jo no el vaig poder 
escoltar, però sí n'Eva Ferrer i, creu-me, també la té 
ben destravada, sa llengua, aquesta al·lota. 

- Com ha de ser. Passant a una altra qüestió, Tomeu, 
vares veure com sa berbena de Sant Roc recuperava 
part del passats esplendors? 

tant com vaig veure que es varen 
conjuminar dos factors: d'una banda, sa magn(fica 
actuació de "Tumbet de Solfa", i d'altra, sa 
desaparició d'aquell escenariot de marbre, que feia 
més nosa que companyia. 

- Hi eslil: d'awnl. Sa playa des Pins és mala 
d'ambientar, però pitjor era amb aquell caramull de 
pedres. 

- El Casta, em va sorprendre molt gratament, Roc. 
-Que no el coneixies? O no el veus, per IB3? 
- Jo el recordava d'una altra actuació, a sa 

mateixa plaça, que, pel que fos, no m'agradà gaire. 
A sa televisió aquesta que dius, em sembla que li fan 
fer uns papers una mica banyats. Però a sa plaça 
d'es Pins va estar graciós. Molt ocurrent. 

- Jo també vaig riure ferm. 
- Supòs que no et perderes es concert de na 

......-:~., .... ~...., Bàrbara Femenies i na Maria Antònia Gamis, Roc? 
- I suposes bé, Tomeu. Són bones amigues, però això 

no em frena a s 'hora de dir que són dues artistes 
excepcionals, de ses que es poble se'n sent orgullós. 
Varen estar, un any més, formidables. 

-Jo, com que segons tu encara som un al·lot, no 
em vaig perdre cap d'es concerts "joves", el d'es 
correjòc amb SDA, Estierkol. .. , el de Seguridad So
cial, el de Cris Juanico. Una oferta ben variada a 
sa qual es jovent va respondre massivament. 

- Ja que has esmentat sa nit de foc, com va anar 
aquesta moguda? Què tal, es dimonis d' Alaró? 

- Són una altra cosa. Després de molts d'anys, 
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estàvem acostumats a una manera de fer 
més trullosa, més escatalògica i tot .. . 

- Això no sé què vol dir, Tomeu. 
- És igual. Va anar bé, de totes maneres, 

d'una altra manera, però va anar bé. 
-Jo ja no estic per aquestes mogudes, però 

vaja, em sembla molt bé que hi hagi una bona 
oferta d'aquests concerts i nits de foc i tot 
quant faci falta per a sa gent jove. 

- Tu ets més d'es sopar a la fresca, amb 
sa big band local, i coses d'aquestes . 

- Efectivament. I ja que ho esmentes, no 
sé si va ser una percepció meva, però em va 
fer s'efecte que en es sopar no hi hagué tanta 
gent com altres anys. 

-Això diuen. Per cert, tu també ets d'es 
qui, a sa verbena de Sant Bartomeu 
abandonaren sa plaça quan començà a to
car la Sa/seta del Poble Sec? 

- Ben alerta, estimat! Et creus que em 
perdria una de ses actuacions més atractives 
de totes ses festes? 

- Tant? 
- Tant! A vegades em deman, Tomeu, si 

en aquest poble, quan mos donen faves, re
sulta que no tenim barram per poder-nos-les 
menjar. La Salseta és una orquestra de ball 
com no se'n troben. Jo vaig estar fins que acabaren, i vaig 
xalar. 

- Idò jo, Roc, vaig vetlar tota sa nit, i aquell grup 
que es diu Peli/los a la mar hi va posar un bon tancador, 
a sa berbena. També eren molt bons. 

- I que no em dius res de sa gent d'es poble, ses tres 
corals i sa banda de música, Es que ningú vol, s' Amanecer, 
es ballet, es grups de ball de bot...? 

- Et dic que sense aquesta gent ses festes serien 
una altra cosa. Quedarien ben coixes. 

-Res, que, entre una cosa i s'altra, lo que t'ha agradat 
a tu i lo que m'ha agradat a mi, podem dir que ses festes 
han anat una monada. 

-Bé, sí... més o manco. 
- Com que més o manco? 
- No sé que t'he de Jir. Ses festes han anat bé, però 

jo hi not a faltar qualque cosa. No sé exactament què, 
però qualque cosa ... 

-Com és ara? 
- Què sé jo! Participació popular, idees originals, 

esperit de renovació, més pluralitat .. . Durant alguns 
anys, ses festes eren cosa de tots i ara .. . 

-Ja mos podem donar per satisfets, que mos en fan. 
- Sí, però, ara mateix hi anam, en general, com a 

simples espectadors, Roc. 
-Jo ja no puc aspirar a gaire cosa més, i encara gràcies. 
- Idò gràcies. 
-Salut! 
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··· La bandera, 
al balcó! 
El pròxim 12 de setembre, tots els 
mallorquins i mallorquines 
celebram, desde fa 1 O anys, la 
nostra diada. 
I quina millor manera de fer-ho 
que penjant la nostra bandera. 
Aquest 12 de setembre la bandera, 

al balcó. 

• •• 
Diada 
de Mallorca 

12 DE SETEMBRE 
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FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

per Felip Esteva Castro 

TÀXON: SENECIO RODRIGUEZII FAMÍLIA: ASTERÀCIES 
NOM COMÚ: CAMAMIL-LA DE MAR, MARGALIDETA DE MAR 
COMUNITAT: CL. CRITHMO-LIMONIETEA. ASS.LIMONIETUM CAPRARIENSIS 
SUBASS. LIMONIETOSUM CAPRARIENSIS 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA:Planta perenne. Fulles de co
lor verd per damunt i violàcies pel revers, oblongues, crenades i 
bastant camoses. Flors compostes, blanques les ligulades i rosades 
les tubuloses. 

FLORACIÓ: De maig a agost 

HÀBITAT: Es troba a llocs a prop del litoral que reben una forta 
influència de la mar, entre el rocam, encletxes i petits talussos, tant 
a zones assolellades com ombrívoles. No es fa mes amunt dels 200 
mts. 

DISTRIBUCIÓ: Gimnèsies (Mallorca i Menorca) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: On l'hem trobada amb 
més abundància és a la punta de 1 'Agulló, entre el rocam i els 
limòniums. Als talussos del roquissar entre na Pana i cala Fuster 
també la trobarem. Al rocam que va des de cala Agulla fins als 
Pelats, sempre devora la mar. Al Far també l'hem vista, encara 
que amb manco abundància. 




